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A tARtAlOmBÓl

Noszvajdi Csaba testét 
enyhe remegés járta át, s 
minden ízében vibrált, ami-
kor belépett az egyetem fő-
épületének ajtaján. Min-
dig izgult, amikor a vizsga-
időszak után új félév kez-
dődött. Ilyenkor behunyta 
szemét, és nagyot szippan-
tott a levegőből. A büfé felől 
kávé és frissen sült croissant 
illatát érezte, jobbról egy di-
áklány parfümjének édes-
kés bukéját, balról pedig a 
csoporttársának, Stromfeld 
Ervinnek tépőzáras ruha-
zsebkendőjéből áradó, sem-
mivel sem összetéveszthe-
tő szagot. 

Csaba nem bírt magá-
val, örömében végigfu-
tott az emeleteken, kacag-
va kocogott körbe-körbe 
a körfolyosókon és szemé-
ben dévaj csillogással mé-
regette a csinos lányokat. 
Egyesek megbotránkoz-
va tekintettek rá, főleg az 
az ifjú hölgy, akit a virágos 
kedvű diák meggondolat-
lanul átkarolt és keringőz-
ni próbált vele. Mindezzel 
nagyon magára haragítot-
ta a távolságtartó leányzót. 
Telefon telefont követett, és 
Csabát zaklatásért elvitte a 
rendőrség. A vidám egyete-
mistát azonban ez sem tör-
te meg, ugyanis egész éj-
jel cserkészdalok éneklésé-
vel tartotta a lelket a városi 
rendőrőrs elcsigázott állo-
mányában.

Igazán jól indult ez a 
félév!

Szoporczi Bence
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Fórum Nagyváradon
A Debreceni Egyetem, a Romániai Magyar Gazda Egyesület és 

a Partium-Debrecen Agrárklub fórumot rendezett január 19-én 
Nagyváradon. Az eseményen jelen volt Tőkés László európai parla-
menti képviselő is.  – A mezőgazdaság egyik legnagyobb problémá-
ja nemcsak Európában, hanem Európán kívül is a szakember-után-
pótlás kérdése. A DE-nek három nagy szerepe van: az oktatás, a ku-
tatás és a szaktanácsadás. Az oktatással itt vagyunk Nagyváradon, a 
szaktanácsadással tavaly beköszöntünk a gazdákhoz, a kutatás te-
rületén pedig több olyan program van, melyben közösen indulha-
tunk a jövőben – mondta el Komlósi István, a DE MÉK dékánja. 
Ezt követően Pepó Péter tartott előadást a kukorica biológiai ala-
pok megválasztásának szempontjairól, illetve mutatott rá a fonto-
sabb növényvédelmi problémákra. Majd Sárvári Mihály professzor 
emeritus előadása következett a kukorica vetésváltása, vetéstechno-
lógiája és tápanyag-ellátásával kapcsolatban. A tanácskozáson részt 
vettek a kukorica vetőmagot forgalmazó vállalatok képviselői is. 

Könyvgyűjtés
A 125 éves Szabadkai Városi Könyvtár meghirdette „Könyv-

ajándékozási akcióját”, melynek keretében könyvadományo-
kat vár, hogy gyarapítsa meglévő állományát, ezzel is szélesítse 
választékát és segítse a magyar olvasók jobb és újabb olvasni-
valókkal való kiszolgálását. A Kossuth Lajos Tudományegye-
tem Baráti Köre csatlakozott ezen felhíváshoz, és kéri az egye-
temünk oktatóit, hallgatóit, hogy egy-egy szépirodalmi köte-
tet, mese- vagy gyermekkönyv ajándékozásával tegye sikeres-
sé ezt az akciót. A könyvek lehetnek használtak, de legyenek 
épek és esztétikusak, tartalmukra nézve nincs megkötés, csu-
pán feleljenek meg egy városi könyvtár elvárásainak. Az ado-
mánykönyveket a főépület ruhatárában, illetve az ajándékbolt-
ba lehet leadni február 15. és március 15. között. Ösztöndíj 

Balog Zoltán, az emberi erőforrások minisztere adta át a 
Klebelsberg Képzési Ösztöndíjak elismerő okleveleit február 9-én, 
Budapesten. A havonta 25, 50, illetve 75 ezer forintos ösztöndíjat 
az osztatlan pedagógusképzésben részt vevő hallgatók kaphatják. 
A Debreceni Egyetem ötven hallgatója részesült Klebelsberg ösz-
töndíjban. – Az ösztöndíj célja, hogy akik tanárnak jelentkeznek, 
azok jobb tanárok legyenek, és tényleg tanítsanak – mondta el be-
szédében Balog Zoltán. – A pedagóguséletpálya-modell még von-
zóbbá tette a képzést, ami a Debreceni Egyetemen az osztatlan ta-
nárképzési szakok beindításával dinamikusan fejlődik. Népszerű-
ségét pedig az is mutatja, hogy egyetemünk négy karáról ilyen sok 
hallgató nyerte el az ösztöndíjat – fogalmazott az ünnepséget kö-
vetően Bartha Elek oktatási rektorhelyettes.

Sikeres összefogás
Nyolcmillió forint gyűlt össze a Debrecen Város Bálján, me-

lyet először tartott közösen a város, az egyetem és a megyei ke-
reskedelmi és iparkamara. – Minden szempontból sikeres volt a 
XIII. Debrecen Város Bálja. Az volt a célunk, hogy nyolcmillió 
forintot gyűjtsünk össze a gyermekmentő szolgálat 24 órássá fej-
lesztéséhez, ezt pedig teljesítettük – jelentette be Papp László pol-
gármester az adományátadáson. Szilvássy Zoltán rektor az ösz-
szefogás fontosságát emelte ki a rendezvény és a hozzá kapcso-
lódó karitatív cél kapcsán. – Először indított közös jótékonysági 
akciót a város, az egyetem és a kamara, s ahogy a korábbi közös 
megmozdulások, úgy ez is sikeres volt. Remélem, hogy ez az ösz-
szefogás újabb „műfajokban” is bemutatkozhat a jövőben – fogal-
mazott a rektor. A nyolcmillió forintos csekket Szima Sándor, a 
debreceni gyermekmentő szolgálat szakmai vezetője vette át, aki 
a szervezőknek és a debreceni polgároknak is köszönetet mon-
dott az adományokért.
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Dupla diplomaosztó 
Megalakulása óta először, a végzett hallgatók nagy száma mi-

att pedig rögtön két ünnepségen adott át diplomákat a Gazdaság-
tudományi Kar. A Debreceni Egyetem legfiatalabb, de legnagyobb 
hallgatói létszámmal rendelkező kara a Gazdálkodástudományi 
és Vidékfejlesztési Kar, valamint a Közgazdaság- és Gazdaságtu-
dományi Kar egyesülésével jött létre tavaly nyáron. Ebben a tan-
évben több mint 1400 első éves diák kezdte meg tanulmányait a 
GTK valamelyik alap- vagy mesterszakán. A január 30-ai délelőtti 
és délutáni  diplomaosztó ünnepségen összesen 410 frissen végzett 
közgazdász, agrármérnök, vidékfejlesztő- és gazdasági agrármér-
nök, emberi erőforrás tanácsadó és sportszervező tette le esküjét.

Keresztféléves képzés
Februárban 337 hallgató kezdheti meg tanulmányait a Debre-

cen Egyetemen induló keresztféléves képzésekben. 
Nem változott jelentősen az előző évekhez viszonyítva a felvé-

telt nyert hallgatók száma a Debreceni Egyetemen: míg 2013 feb-
ruárjában 332, 2014-ben 372 hallgató kezdte meg tanulmánya-
it, idén 337 diákot vettek fel. Az intézmény 14 kara közül most 
hat indít képzést, valamennyit mesterszakon. A hallgatók közül 
241 nappali tagozaton, 96 pedig levelező tagozaton folytatja ta-
nulmányait. A legtöbben a Gazdaságtudományi Karon tanulhat-
nak, ahová 154 hallgatót vettek fel. A Debreceni Egyetem kereszt-
féléves képzéseire 950-en jelentkeztek, közülük minden harma-
dik nyert felvételt.

Megszépült
A Debreceni Egye-

tem Hallgatói Önkor-
mányzata egy éve kez-
deményezte a szökő-
kút melletti elörege-
dett, a tér látványát ron-
tó hiányos tujasor meg-
újítását az önkormány-
zatnál. 

Az egyetem vezeté-
se is támogatta a hall-
gatók kezdeményezé-
sét, és arról állapod-
tak meg, hogy az intéz-
mény a régi tuják he-
lyére húsz darab három 
méter magas, kúpfor-
mára nyírt tiszafát vá-
sárol, az önkormány-
zat pedig vállalta a fák 
cseréjét és a szökőkút 
melletti park rendezé-
sét. A munkálatokat 
karácsony előtt végezte 
el az önkormányzat ál-
tal megbízott kivitelező.

Művészeti tárlat
A BTK fennállásának centená-

riumát ünnepelte tavaly év végén, 
amikor tudományos üléssel, ünne-
pi tanácsüléssel emlékeztek az el-
múlt szemeszterek sikereire, em-
bert próbáló éveire. A KLTE Baráti 
Köre ehhez a centenáriumi emléke-
zethez kívánt hozzájárulni, amikor 
megrendezte a VI. Egyetemi Művé-
szeti Tárlatát. A kiállításra most is az 
egyetemhez szoros érzelmi szálak-
kal kötődő alkotókat hívtak, össze-
sen harminchárom művészt. A ki-
állítás díszvendége Komiszár János 
festőművész volt.
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A kancellári rendszer miatt megváltozott Szervezeti és 
Működési Szabályzatról is döntött a Debreceni Egyetem 
Szenátusa. 

– Huszonkilenc indiai gyógyszergyár képviselője látogat Deb-
recenbe február 17-én – jelentette be Szilvássy Zoltán, a Debrece-
ni Egyetem rektora a február 5-ei szenátusi ülésen. A rektor ki-
fejtette: a delegáció látogatása az egyetemen létesített Ajurvéda 
Tanszék első sikere, az indiai befektetők a város iparfejlesztési, 
gyártási és innovációs kapacitását vizsgálják, ipartelepítési céllal.

Az EIT Health program alakulásáról is beszámolt Szilvássy 
Zoltán. A rektor a decemberi szenátusi ülésen jelentette be, hogy 
a Debreceni Egyetem is a résztvevője Európa legnagyobb egész-
ségügyi kutatás-fejlesztési és innovációs együttműködésének. A 
program résztvevői jelenleg a lehetséges együttműködési terüle-
teket vizsgálják, a programhoz kapcsolódó projektjeiket állítják 
össze és prezentálják. 

Az orvosképző karok kimetszéséről szóló hírek is szóba ke-
rültek az ülésen. Szilvássy Zoltán kiemelte: a másik három 
orvosképző egyetem rektorával közös közleményükben egyér-
telműen jelezték, hogy nem ez a járható út az intézmények szá-
mára, mindazonáltal mindnyájan elkötelezettek minden olyan 
megoldás mellett, amellyel az orvosképzés minősége a jelenlegi-
nél is jobb szintet érhet el. 

– Immár minden felsőoktatási intézményben kinevezték a 
kancellárt, a minisztériumban felállt az Intézményfenntartó és 
Finanszírozási Főosztály, valamint egy miniszteri biztost is kine-
veztek Solti Péter személyében – tájékoztatott kancellári beszá-
molójában Bács Zoltán. 

Az országban elsőként döntött a kancellári rendszerhez igazo-
dó új Szervezeti és Működési Szabályzatról a Debreceni Egyetem 

Szenátusa, melynek részeként háromra csökkentették a rektor- és 
dékánhelyettesek maximális létszámát. Így a jövőben a rektor mel-
lett általános, oktatási és tudományos rektorhelyettesek állnak az 
intézmény élén. Az új SZMSZ-hez kapcsolódóan módosították a 
munkáltatói jogkör gyakorlásának rendjét, a szerződéskötési el-
járási rendet, a felvételi eljárás szabályzatát, a tanulmányi és vizs-
gaszabályzatot, a gazdálkodási szabályzatot, valamint elfogadták 
a Kancellária ügyrendjét.

Új szakok indításáról is döntött a Szenátus: a Bölcsészettudo-
mányi Karon finn nyelv és kultúra tanára szakot, a Gazdaságtu-
dományi Karon vállalkozásfejlesztés szakot, a Gyermeknevelési és 
Felnőttképzési Karon pedig iskolai szakoktató képzést indítanak.

Az egyetem területén működő vállalkozások felülvizsgála-
ta nyomán a Szenátus támogatta az egyetemen a vagyonvédelmi 
feladatokat ellátó cég felvásárlásának szándékát.

 

Szervezeti átalakulások 

Megkezdődött a felsőoktatási felvételi eljárás: február 
15-ig lehetett jelentkezni a szeptemberben induló kép-
zésekre.

14 kar, 67 alapszak, 78 mesterszak, 5 osztatlan képzés, 24 tanár-
képzési szak, 164 szakirányú továbbképzés, 24 doktori iskola – ezt a 
kínálatot nyújtja a felvételizőknek az ország legnagyobb felsőokta-
tási intézménye. A Debreceni Egyetem és a Hallgatói Önkormány-
zat vezetői sajtótájékoztatón ismertették a beiskolázási programot.

– A  Debreceni Egyetemre a 2015-ös felvételin összesen 17 
208-an kerülhetnek be: nappali képzésre 10 481 hallgatót vehe-

tünk fel, esti és levelező képzésen 6 640-en kezdhetik meg tanul-
mányaikat, távoktatási formában pedig 87-en tanulhatnak Debre-
cenben. A beiskolázási fórumok tapasztalatai alapján úgy vélem, 
töretlen az érdeklődés az intézmény iránt, köszönhetően többek 
között annak is, hogy a hazai 14 felsőoktatási képzési területből 
12-t oktatunk – tájékoztatott Bartha Elek oktatási rektorhelyettes.

A Debreceni Egyetem folyamatosan törekszik arra, hogy újít-
sa, szélesítse kínálatát.

– Az idei év újdonságai a közelmúltban akkreditált társadalmi 
tanulmányok alapszak, vegyészmérnök mesterszak, jogvédelmi 
szakértő mesterszak, francia, holland, erkölcstan és etika tanár-
képzési szak, valamint a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi 
és Környezetgazdálkodási Karon és a Műszaki Karon – vállala-
tokkal együttműködésben szervezett – gyakorlatorientált duális 
képzések – mondta Pósánné Rácz Annamária oktatási igazgató.

Az intézmény nemcsak itthonról, hanem külföldről is vár-
ja a jelentkezőket. Az idei tanévben 99 országból 3 801 hallga-
tó érkezett, akik jó része a 48 angol nyelvű képzés valamelyik-
ét választotta.

A felvételi ponthatárokat várhatóan július 23-án hozzák nyil-
vánosságra.

unideb.hu

Felvételi 2015
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Idén 15. alkalommal rendezték meg január 22–24. között 
az Educatio Nemzetközi Oktatási Szakkiállítást Budapes-
ten, amelynek állandó vendége a Debreceni Egyetem.

Az Educatio Nemzetközi Oktatási Szakkiállítás az ország legje-
lentősebb felsőoktatási rendezvénye, ahol az ország számos egye-
teme, főiskolája, nyelvvizsgaközpontja, szakképző intézményei és 
a felsőoktatásban fontos szerepet betöltő nagyvállalatok is képvi-
seltetik magukat. Természetesen a sorból nem maradhat ki a Deb-
receni Egyetem sem. Az intézmény a rendezvénytér szívében 36 
négyzetméteres szigetstanddal várta az érdeklődőket.

A január 22-én kezdődött, háromnapos rendezvényen több 
mint harminc debreceni hallgató szolgált információval a Debre-
ceni Egyetem tizennégy karán található szakokról, szakirányok-
ról, gyakorlati és elhelyezkedési lehetőségekről, a gazdag kulturális 
életről, valamint minden másról, amit a debreceni egyetemi élettel 
kapcsolatban tudni érdemes.

A debreceni standnál folyamatos volt az érdeklődés, hiszen a 
mindig bővülő oktatási kínálat, a kiemelkedő tudományos tevé-
kenység, a piacképes diploma és Európa egyik legszebb campusának 
híre megelőzte a csapatot.

– A beiskolázás érdekében a Debreceni Egyetem sok rendez-
vényt szervez, minél több alkalmat felhasznál arra, hogy megmu-
tassa magát. Minden tanév első ilyen nagy rendezvénye a DExpo, 
ami idén látogatói rekordot döntött, ezenkívül a karok sokszor pre-
zentálják magukat külön rendezvényeiken (TTK Karnevál) és or-
szágos roadshow-kon. A tavalyi Educatio Kiállításon felállított stan-
dunkhoz képest idén kétszer akkora területen képviseltük egyete-
münket, ami méltó az ország legnagyobb felsőoktatási intézményé-
hez – mondta a rendezvényen Bartha Elek, a Debreceni Egyetem 
oktatási rektorhelyettese.

A továbbtanulni vágyóknak a január nagyon nehéz időszak, hi-
szen életre szóló elhatározásokat hoznak. A rendezvény és a deb-
receni csapat célja is az volt, hogy megkönnyítsék ezt a döntést.

– Büszkék vagyunk arra, hogy mi képviselhetjük egyetemün-
ket ezen a rangos rendezvényen. Felkészülten érkeztünk, és nagyon 
örülünk, hogy ilyen sokan érdeklődnek alma materünk iránt. A DE 
részvételét mindig is fontosnak tartottuk ezen a szakkiállításon, hi-
szen ilyenkor lehetőségünk van a fővárosi és a dunántúli fiatalokat 
is elérni – fogalmazott Molnár Dániel, a Debreceni Egyetem Hall-
gatói Önkormányzatának kabinetfőnöke.

Idén több mint 30 ezer látogatót vett részt a háromnapos prog-
ramra. Reméljük, sokukkal találkozunk szeptemberben is Debre-
cenben.

 DEHDK PR- és Sajtóiroda

Két képzési területen, hét szakon, 16 szakmai partner-
rel együttműködve indít duális képzéseket szeptember-
től egyetemünk.

Január 31-én megjelent a Felsőoktatási Felvételi Tájékoztató ki-
egészítése, amely tartalmazza a duális képzési formában is indít-
ható szakokra vonatkozó információkat. A Debreceni Egyetem 
2015 szeptemberétől két képzési területen (műszaki, agrár) indít 
duális alapképzési szakokat, ahol a vállalati partnerekkel együtt-
működve gyakorlatorientált tanterv alapján végzik tanulmányai-
kat a hallgatók.

A duális szakokra történő jelentkezés két, egymással párhuza-
mos szakaszból áll: az állami, általános felvételi eljárásból és egy vál-
lalati felvételi szakaszból. A Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi 
és Környezetgazdálkodási Kar partnervállalatai: Bükk-Térségi 
Leader Egyesület, Gastor Baromfi Kft., Hajdú Gabona Zrt., Master 

Lehetőségek szigete az Educatión

Duális képzések Debrecenben is
Good Kft., Tedej Zrt., Tranzit-Ker Zrt., Tranzit Food Kft. A Mű-
szaki Kar partnervállalatai: Aventics Kft., Diehl Aircabin Hungary 
Kft., FAG Magyarország Ipari Kft., HAJDu Hajdúsági Ipari Zrt., 
Manz Hungary Kft., SPM Instrument Budapest Kft., Takata Safety 
Systems Hungary Kft., Tranzit-Food Kft., ZF Hungária Kft., ZF 
Lenksysteme Hungária Kft.

 A partnercégek honlapján teszik közzé a felvételi eljárás részle-
teit, az eljárás eredményeiről pedig legkésőbb július 3-áig tájékoz-
tatják a jelentkezőket.

Amennyiben a sikeres felvételi és az eredményes vállalati felvé-
teli eljárást követően a hallgató úgy dönt, hogy duális formában kí-
vánja megkezdeni képzését, úgy ezt jeleznie kell beiratkozáskor, és 
a felsőoktatási intézmény átsorolja a hallgatót a duális képzési for-
májú szakra. A vállalat a hallgatókat a képzés teljes idejére díjazás-
ban részesíti, ennek mértéke legalább hetente a kötelező legkisebb 
munkabér – minimálbér – 15%-a.
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Megnyílt a menza februárban a Debreceni Egyetem Kos-
suth Lajos Gyakorló Gimnáziumában. Az iskolának eddig 
még nem volt saját étterme – ha lett volna, akkor biztos 
nem kellett volna például miattunk belvárosi menzát vál-
toztatnia a giminek még a 90-es évek végén.

Meghatározhatatlan húskrémmel megkent, félbe vágott óriás-
kiflit ettünk a Kossuth-gimnázium büféjében a régi, Kossuth ut-
cai épületben, kicsit megmelegítve, hogy ráolvadjon a sajt a tete-
jére, ketchuppal alaposan meglocsolva. Ha befizettük a havi men-
zadíjat, akkor az órák után a Vármegyeháza utcára jártunk át a 
megyeháza dolgozóival ebédelni – egészen addig, amíg ki nem 
tiltották miattunk az iskolát onnan. 

Nem voltunk mi rossz gyerekek, hetedikesként éppen néhány 
kívülről ártatlannak éppen nem tűnő diákcsínyt hajtottunk vég-
re a menza felé vezető belvárosi útvonalon. Az, hogy egy ampul-
lában kapható bűzbombát, lehet, kettőt is, bevágtunk a liftbe, mi-
után befejeztük az ebédet, számunkra nem tűnt komoly bűnnek, 
ahogy az sem, hogy olyanok is velünk ebédeltek, akiknek nem volt 
kajajegyük, de kitaláltuk, hogyan lehet trükközni velük a pénz-
tárnál. Következő évben már máshol étkezett az iskola, a Piac ut-
cán. Oda már kevesebbet jártunk.

Amikor átköltözött a Kossuth a Csengő utcai épületbe, már 
akkor felmerült egy iskolai étterem kialakításának lehetősége az 
egyik felújításra váró épületben. Ebédelni viszont a Műszaki Ka-
ron tudtak a becsületesek – akik pedig útközben elvesztek a Haj-
nal és Video presszók, valamint a Kortyoló Bermuda-háromszög-
ében, azok hamar átfolyatták magukon a havi ebédpénzt. Telje-
sen egészséges a napi iskolai terhelés után ebédelni egyet, azon-
ban mi úgy gondolkoztunk, hogy főtt étel otthon is van, csocsó 
viszont nincs – így tanultunk meg a havi menzadíj árán egész 
komoly szinten egy kocsmasportot. Manapság talán ezt kevés-
sé tehetnénk meg, mivel a diákigazolványra feltöltött egyenleg-
ről szívja le a rendszer a pénzt naponta a gimnázium menzáján, 
ezt elég könnyű ellenőrizni. Ráadásul a közeg is vonzó, nem az a 
hagyományos menzafeeling a kényelmetlen székekkel, a kicsor-
bult vizeskancsóval és a pecsétes kockás abrosszal. A freskóval 
díszített lovagteremben (vajon ki firkálhatta, oda, hogy Popely?) 
tényleg éttermi a hangulat, aznap, amikor hivatalosan is átad-
ták az új menzát, lencseleves volt és debreceni aprópecsenye főtt 
burgonyával, egész laktató adag, bőven elég, hiszen a szünetek-
ben azért még most eszik a diákok az otthonról hozott szendvi-
cseket. A harmincmillió forintból kialakított, hivatalosan befeje-
ző melegítő konyhának nevezett új egységben továbbra is a Mű-

szaki Karról szállítják a fogásokat. „Egy igazgatónak példát kell 
mutatnia abban is, hogy igénybe veszi az iskola szolgáltatásait, a 
mai nap már itt fogok étkezni” – mondta lapunknak a megnyi-
tó alkalmával Kovács István igazgató. Nincs ezzel egyedül így, az 
induláskor már több mint háromszáz diák jelezte, hogy igénybe 
venné a helyben elérhető ebédeltetést.

Új korszak kezdődött tehát a Kossuth életében, egy régen dé-
delgetett álom vált a menzával valóra. Emlékszem, hogy 2000 
szeptemberében, mikor átköltöztünk a Csengő utcai campusra, 
akkor az étterem terve mellett az is felmerült, hogy kollégiumot 
is kialakíthatnának a jelenleg még mindig felújításra váró egyik 
épületben – ott, ahol akkor ötven forintért árulták a munkások 
a csempész cseresznyés szivarokat. Remélem, annak az átadóján 
is ott lehetek még.

Szabó Laci

Jó ebédhez lovagterem

HÁttÉR
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Nemzetközi hallgatói konferenciát rendezett az egyetem 
Hallgatói Külügyi Bizottsága február 5–8. között Council 
of National Representatives Debrecen címmel.

A négynapos esemény a Debreceni Egyetem Főépület-
ében február 5-én rendezett nyitóesttel kezdődött, melyen kö-
szöntőt mondott  Bartha Elek, a Debreceni Egyetem oktatási 
rektorhelyettese; Tóth Tibor, a Tempus Közalapítvány Erasmus re-
ferense; Jánosy Orsolya, a Debreceni Egyetem Külső Kapcsolatok 
Csoportjának vezetője, valamint Virga József, a Debreceni Egyetem 
Hallgatói Önkormányzat Hallgatói Külügyi Bizottságának elnöke.

– Nagy megtiszteltetés volt, hogy az idei évben a Debreceni Egye-
tem szervezethette a Council of National Representatives progra-

mot. Fél évig készültünk erre a remek eseményre, és bízom benne, 
hogy minden résztvevő számára hasznosan és eredményesen telt 
a konferencia – fogalmazott Virga József.

A köszöntők után az est magyar néptáncbemutatóval és borkós-
tolóval folytatódott, ezt követően a résztvevők jó hangulatú tánc-
házon vehettek részt, melyen a Szeredás Népzenei Együttes húzta 
a talpalávalót. Pénteken nemzetközi estet tartottak a Klinika Mo-
ziban, melyen minden ország bemutathatta gasztronómiai külön-
legességeit. Szombaton a szervezők a híres magyar romkocsmák 
világát mutatták be a vendégeknek.

A konferencián minden Európai unióba és gazdasági térségbe 
tartozó ESN tagország részt vett, valamint Oroszország, Svájc és 
Norvégia is képviseltette magát, Magyarországról pedig több de-
legáció is érkezett.  A nemzetközi munkaközösségek és csoportok 
három napon keresztül, összesen hetven résztvevővel tanácskoztak. 

A rendezvényen fontos, stratégiai jelentőségű döntéseket hozott 
meg a szervezet vezetősége, amelyek hatással lesznek az ESN jövő-
beni tevékenységére, illetve arról is döntöttek, hogy az adott évben 
mely programok legyenek kiemelt jelentőségűek.

DEHDK PR- és- Sajtóiroda

Nemzetközi találkozások 
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2014. november 26-án elhunyt Gorilovics Tivadar, az egyetem Francia Tanszékének egyko-
ri vezetője, a Bölcsészettudományi Kar volt dékánja, korábban a KLTE rektorhelyettese. Száraz 
tények, felidézésük mégis mélyebb emlékezésre indítja a közösséget, amelyhez tartozott. Akik 
tanítványai, majd közvetlen munkatársai lehettünk, ismertük komoly alakját, következetes és 
derűs, példájával nevelő tanári habitusát, miközben lassan sejtettük meg gondosan rendben tar-
tott, széles tudását, egyetemes érdeklődését és életszeretetét. Komolysága, műveltsége, ember-
ismerete és mindenekelőtt a kultúra ápolásának és előbbre vitelének felvállalása megbecsülést 
szerzett számára a pályatársak szemében, itthon és Franciaországban. Akik pedig csak olvasták 
őt, azonnal felfigyeltek a gondosan kiválasztott szavak sugárzására, melyet megelőzött a láthatat-
lan küzdelem a nyelvvel, ahogyan kívánta ezt La Bruyère is, az éleslátásban és stílusban mintaképül választott francia moralista.     

Mondhatnánk, és igaz is volna, hogy mire elvégezte Budapesten a francia–magyar szakot és gimnáziumi tanári állást ka-
pott Hajdúszoboszlón, kirajzolódtak alapvető intellektuális kötődései, és megvoltak jövendő szellemi életének csírái: a francia 
irodalomtörténet művelése lett a célja, ehhez szükségképpen a francia nyelv lehetőség szerint teljes birtokbavétele és mindezen 
tudás továbbadása. Mégis ez csak egyik fele az igazságnak. Az irodalomban Gorilovics Tivadart mindig az ember érdekelte: az 
író világot megragadó pillantása és rendező elméje; a művekben színrehozott életformák, remények, magányosságok, csaló-
dottságok; az író jelenléte és formáló ereje a társadalomban. Túlvagyunk itt a szokásos irodalomtörténeten: az eszmetörténeti 
vonulatokra tapintott rá a fiatal kutató, és egyre inkább az foglalkoztatta, hogy ami a XIX–XX. századi Franciaországban meg-
fogalmazódott haladásról, hanyatlásról, tudományról, vallásról, nemzetről, hogyan hullámzott tovább korunkig az irodalom-
ban és a közgondolkodásban. A francia nyelvművelés századai során kidolgozott finom stiláris distinkciókat mintha rá szab-
ták volna: mestere volt már ifjú korában a szabatos kifejezésnek, a magyarnak és a franciának egyaránt, és szigorú kritikusa a 
hanyag stílusnak. Őt hallgatva, őt olvasva éreztük a nyelvet erkölccsé nemesedni. Tanárként a tudást – azt is, amit „száraznak” 
vélnénk – úgy örökítette át, hogy az hasznos legyen minden körülményben és a tanítványt emberileg gazdagítsa.

1958-ban Gorilovics Tivadar Debrecenbe került, az újra megnyíló Francia Tanszékre, amelyhez azután – kétéves párizsi lek-
tori megbízatásától eltekintve – egész egyetemi pályafutása kötődött, a tanársegédi kinevezéstől a professzori, majd professzor 
emerituszi rangig. A tanszék akkori dinamikus kibontakozásáért ő is sokat tett, miközben feladatai sokasodtak, hiszen hama-
rosan a francia irodalomtörténet modern korszakát, négy évszázadot kellett előadóként átfognia, és 1970-től 1991-ig a tan-
széket is vezette. Ő nevelte ki azokat az irodalmárokat és nyelvészeket, akikre támaszkodva a Francia Tanszéket színes, tudo-
mányosan sokfelé tekintő, baráti légkörű, országosan versenyképes közösséggé tudta formálni, egyben erőtartalékká a későb-
bi, mostohább körülményekkel történő szembenézésre. Ő fejlesztette a francia könyvtári állományt országosan is kiemelkedő-
vé, miközben Magyarországon egyedülálló francia nyelvű monográfiasorozatot szerkesztett, amelynek több darabja is aratott 
nemzetközi sikert; és a korszak kényszerűen vállalt megkötöttségei közepette is tudott a munkatársak és a hallgatók számá-
ra gyümölcsöző kapcsolatokat építeni francia egyetemekkel és kutatókkal. Nem méltányolható eléggé az a figyelem, amellyel 
szellemi elődei, Gyergyai Albert és Hankiss János felé fordult; utóbbinak, aki a debreceni Francia Tanszéket alapította, konfe-
renciát és tanulmánykötetet szentelt, bizonyítva az emlékezés és hagyományőrzés fontosságát az idősebb pályatársak oly gya-
kori megtagadása ellenében.

Gorilovics Tivadar fő szakterülete a modern francia regény volt; leginkább talán Roger Martin du Gard munkássága érde-
kelte, az ő gondolatvilágát vizsgálta bölcsészdoktori disszertációjában. Kandidátusi értekezésében panorámát nyújtott a XIX. 
század végének francia irodalmi irányairól és mozgalmairól, majd az összehasonlító irodalomtörténeti monográfia szép pél-
dáját adta modern európai családregények párhuzamos elemzésével. A magyar költészet franciaországi megismertetésében 
nem kisebb költővel működött együtt, mint Guillevic, akinek munkásságát Magyarországon is bemutatta. Irodalmi, szocio-
lógiai és pszichológiai érdeklődése végül Jean-Richard Bloch sokszínű életművéhez vezette el, amely a XX. század balolda-
li értelmiségének útkeresését példázta számára. Az író számos levelének és más szövegeinek közreadásával, róla írt esszéivel a 
Bloch-kutatás nemzetközi tekintélyű szakemberévé lett, feltéve eközben önmagának is a gyötrő kérdést: mit tegyen – tehet-e 
valamit – egy entellektüel a közéletben?

Láthatjuk visszatekintve, hogy a közéleti szolgálatot nem utasította el, és meggyőződéssel mondhatjuk: jól tette. Döntései 
az egyetemszervezés, a tantervkészítés, a tanárképzés dolgaiban mindig nehéz gyötrődésből születtek és mindig bölcs józan-
ságról tanúskodtak, ugyanakkor sohasem vált lélektelen bürokratává. Segíteni akart és segített nehéz időkben is, miközben 
barátai számára a sok vele töltött termékeny óra mozaikjából feltárult a század arculata. Mert nemcsak az irodalomban volt 
otthon, hanem az életben is: a filológia nem a kényelmes menedéket jelentette a számára, hanem a fegyelem iskoláját; a taná-
ri mesterséget nem unalmas receptkönyv szerint gyakorolta, hanem utat keresve a másik emberhez. Ezért lehetett mesterünk 
Gorilovics Tivadar: sokaknak világított. 

Kiss Sándor 

Gorilovics Tivadar
(1933–2014)
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– többek között ezekkel a szavakkal foglalta össze Jáno-
si Zoltán irodalomtörténész, a Nyíregyházi Főiskola rek-
tora Görömbei András életművének lényegét február 
6-án a Debreceni Egyetemen tartott megemlékezésen. 
Görömbei András irodalomtörténész, akadémikus idén 
lett volna hetvenéves. Köszöntés helyett azonban meg-
emlékezéssel, köszöntő tanulmánykötet helyett emléke-
ző tanulmánykötettel ünnepelhették csak e jeles évfor-
dulót pályatársai, tanítványai, barátai és tisztelői. 

A megemlékezésen Jánosi Zoltán, mint a Görömbei-
tanítványok első generációjának egyik legkiválóbb eredményeket 
elért képviselője, hosszú, a szakmaiság mellett a személyességet 
sem nélkülöző beszéddel méltatta mestere életművét. Görömbei 
András tanítványának lenni nem jelentett ugyanis kevesebbet, 
mint egy olyan irodalomszemléletet örökölni át, amely az iroda-
lom, a művészet autonómiájával szemben annak cselekvésessé-
gében és életre irányultságában hisz, történelem, sors és iroda-
lom egymást alakító szerepében. Az irodalom Görömbei And-
rás szemléletében – ahogyan Jánosi Zoltán kiemelte – nemcsak 
művészeti ág, hanem a nemzeti sors kifejezője, alakítója, állandó 
kérdezője. Az irodalommal való tudós foglalkozás ezért számá-
ra kötelességet jelentett: a nemzettudat és a létezés teljessége felé 
való törekvés művelését és fenntartását. Ezt az elkötelezettséget 
szolgálta az a sajátos elemzői, értelmezői nyelve is, amely mindig 
pontosságra és közérthetőségre törekedett, s több száz tanulmány-
nyal, huszonöt saját és mintegy ugyanennyi szerkesztett könyv-
vel gazdagította a magyar irodalomtörténetírást.

Jánosi Zoltán méltató beszéde után a Debrecen Kultúrájáért 
Alapítvány Görömbei Andrásnak adományozott posztumusz dí-
ját Duffek Mihály, az alapítvány elnöke adta át az akadémikus öz-
vegyének.

Az akadémikus hetvenedik születésnapjára szerkesztett tanul-
mánykötetet a kötet egyik szerkesztője, Takács Miklós, a Debre-
ceni Egyetem adjunktusa mutatta be. A tanulmánykötetben, be-

vezető helyett, Pálinkás József temetésen elmondott búcsúbeszé-
de áll, melyet pályatársak és tanítványok hét fejezetre osztott ta-
nulmányai követnek. Az egyes fejezetek címéül egy-egy jellegze-
tes idézetet választottak a szerkesztők Görömbei András írásai-
ból: „Az irodalom számomra valóban létértelmezés és létformá-
lás”, „Az erdélyi irodalom is fontos ügyem maradt”, „Minden re-
mekmű egy kicsit magához is formálja a nemzeti irodalmat”, „Meg 
akartam mutatni a külön sorsból származó különbözéseket, s a 
közös nyelvből, hagyományból, kultúrából következő egységet” 
– olvashatjuk fejezetcímekként az immár végleg az írott szavak-
ra bízott, egy teljes élet által hitelesített szakmai-emberi hitvallá-
sokat. A kötet az emlékező barátok és tisztelők hosszú névsorával 
zárul. Borítóján egy kéz és egy csukott könyv: töredék, részlet a 
professzor szobrából, az egyetem területén található Hatvani Ist-
vánt ábrázoló szoborból, mely – mint Takács Miklóstól megtud-
hattuk – Görömbei András kedvenc szobra volt. Ezzel a borító-
val fejezték ki a szerkesztők, Baranyai Norbert, Imre László és Ta-
kács Miklós azt a töredékességet és részlegességet, amilyennek az 
életmű Görömbei András korai távozása miatt maradt, s amilyen 
töredékes és részleges lehet csak maga az emlékezés.

Kulin Borbála

Teljességigény, életesség, értelem 

A „kis” nyelvek tanításában szerzett tapasztalatokat kutatta az 
a projekt, amelyet a Debreceni Nyári Egyetem 2014-ben indított 
cseh, lengyel és szlovák partnerekkel. A cél az volt, hogy kiderít-

Hasonló tapasztalatok a visegrádi országokban – 

sék: ki hogyan tanítja az adott nyelvet a saját országában, milyen 
nehézségekkel küzd, és milyen hasznos tapasztalattal segítheti a 
partnerek munkáját. A 22 beérkezett kérdőívből azt lehet meg-
állapítani, hogy nagyon hasonló helyzetben vannak a négy or-
szág nyelviskolái. Nagy a konkurencia, ezért szétdarabolódott a 
piac: nem csak Debrecenre igaz az, hogy nem csak magyar nyel-
vet, hanem más nyelveket is lehet tanulni – ugyanaz a helyzet a 
cseh, lengyel és szlovák partnereknél is. A Nyári Egyetemhez ha-
sonlóan a legtöbben szintén az ún. exkluzív nyelvek oktatását vál-
lalták fel. A kutatási eredmények azt mutatják: sok a tennivaló a 
visegrádi országokban, célszerű lenne összefogni, és saját orszá-
gainkat, „kis” nyelveinket közösen promotálni a külföldieknek. 
A Debreceni Nyári Egyetem számára az egyik legjelentősebb ta-
nulsága az volt a projektnek, hogy a szomszédos országokkal való 
együttműködés mindenképpen hasznos és fejlesztendő – akár egy 
újabb pályázat keretében is.

A Debreceni Nyári Egyetem sikeresen zárta a projektet
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 „Nem mindegy, hogyan kötődnek”

HÁttÉR

A Debreceni Egyetem Műszaki Karán 
nemcsak az egykori hallgatók őrzik a 
kapcsolatot alma materükkel és egy-
mással, hanem a volt oktatók is: a nyu-
galmazott kollégák 1978 óta minden 
évben találkoznak, mely hagyomány 
– saját kezdeményezésre – évi két-há-
rom alkalomra is kibővülni látszik.

Az évente megrendezésre kerülő hivata-
los esemény a Felsőoktatási Dolgozók Szak-
szervezetének koordinálásában valósul meg; 
dr. Bujalosné dr. Kóczán Éva, a kari szakszer-
vezeti titkár csodálatos feladatként jellemez-
te az előkészületeket: a rendezvény nagy si-
kerű, bármilyen munkát is végeztek egykori 
kollégáink, szívesen járnak vissza, várják az 
eseményt. Hozzátette, hogy a dékáni vezetés 
támogatását is élvezi a program, ami segíti a 
hagyomány fenntartását. 

Minden évben december 9. és 15. között 
zajlik a nyugdíjas-találkozó, közös ebéddel 
vagy vacsorával egybekötve a beszélgetést, 
változó programmal. Így lehetett az előző 
évek programja egy helyi nyugdíjas klub tán-
cosainak műsora, vagy tavaly, a kari épületek 
beruházásának befejeztével a felújított helyi-
ségek bejárása. Idén kivételesen nem készül-
tek külön programmal, viszont a téli alkalom 
sikerét jól mutatja, hogy igény nyílt újabb ta-
lálkozókra: nyáron elindult egy kezdeménye-

zés, amikor is az egykori oktatók saját szerve-
zésben rendeztek főzést az épület udvarán. Dr. 
Lőrincz Béla nyugalmazott főiskolai docens 
elmondta: 38 évet dolgozott ebben az épület-
ben, és mindig szívesen jár vissza. Jó kapcso-
latot őriz volt munkatársaival és hallgatóival 
egyaránt, követi utóbbiak pályafutását, gya-
korta hívják évfolyam-találkozókra. Az egyes 
tanszékek sokszor külön is szerveznek talál-
kozókat, így évente két-három alkalommal 
is összegyűlhet a tanári kar. „1978-ban hét 
nyugdíjassal tartottuk meg először a találko-
zót, akkor én voltam a második legfiatalabb 
az oktatók közül. A rendszerváltáskor meg 
akarták szüntetni ezt a hagyományt, de sike-
rült megőriznünk.” – jegyezte meg a tanár úr.

A KLTE Baráti Kör szervezésében decemberben domborműves emléktáblát 
avattak a Kémia Épület déli homlokzatán dr. Rapcsák András egykori rektorunk 
emlékére, tiszteletére születésének centenáriumán. Ezen emlék állítása a Mate-
matikai Intézet, a TTK Dékánia támogatásával az egykori tanítványok, munka-
társak, tisztelők adományaiból valósult meg.

Az avatóünnepségen dr. Lenkey Béla, a Baráti Kör elnöke, dr. Daróczy Zoltán akadé-
mikus, egyetemi tanár és Halász János országgyűlési képviselő, egykori matematikus hall-
gató emlékeztek. Méltatták dr. Rapcsák András tanári munkásságát, tudósi és vezetői te-
vékenységét. Rapcsák András sokoldalúságát tanúsítja, hogy a tudomány, az oktatás és az 
egyetemi vezetés területén is maradandót alkotott.

Rapcsák András – (Hódmezővásárhely, 1914. december 12. – Debrecen, 1993. október 
16.) matematikus, egyetemi tanár, az MTA tagja. Igazi tudóstanár, a pályageometria nem-
zetközileg elismert kutatója. Jelentős szerepet vállalt a debreceni differenciálgeometriai ok-
tatásban. 1942-ben szerzett diplomát Szegeden a Tudományegyetemen. Kezdetben közép-
iskolai tanár (Rozsnyó, Debrecen), majd 1949-ben Egerben főiskolai tanár. A Debreceni 
Tudományegyetemen 1951-től docens, majd 1960-től egyetemi tanár. Ő volt a Geometriai 
Tanszék vezetője. Volt a Természettudományi Kar dékánja, a KLTE rektorhelyettese, majd 
rektora (1966–1973). Több egyetem díszdoktora. Debrecen díszpolgára (1974).

A dombormű Máté István szobrászművész alkotása. 

Emléktábla avatásával emlékeztek

A Műszaki Karnak nem csak külseje újult 
meg, a korábbi öt tanszék helyett már nyolc 
működik benne, az alapokat azonban – 
mondhatni – a most nyugdíjas munkatársak 
fektették le. A szervező, dr. Bujalosné sze-
rint fontos, hogy az egyetem és a kar képes 
legyen őrizni jó képzési színvonalát, mert a 
volt diákok és oktatók elsősorban ezért akar-
nak kötődni az intézményhez. „Az alumni 
tevékenység épp ezt a célt szolgálja, a nyu-
gati egyetemekhez hasonlóan hamarosan 
hazánkban is megszilárdul és körvonalazó-
dik szerepe” – mondta el a kari szakszerve-
zeti titkárasszony. 

Balogh Fruzsina
Fotók: Derencsényi István
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Sikerrel zárul 
a nyelvoktatási projekt

HÁttÉR

Egymillió forintot érő hegedűt ado-
mányozott a Zeneművészeti Kar szá-
mára Fátyol Rudolf hegedűművész, a 
karon tanító művésztanár.

EÉ: – A kar számára adományozott művész 
úr egy értékes hegedűt, ez egy „vándorhang-
szer” lesz?

– 1992-től kezdődően veszek részt a Ze-
neművészeti Kar munkájában: vendégta-
nárként kezdtem el oktatni az intézmény-
ben például a nyári akadémián, 2007-től pe-
dig állandó jelleggel tanítok, úgy érzem, lel-
kileg egymáshoz nőttünk, ráadásul Duffek 
Mihály dékán úrral 1990 óta járjuk a vilá-
got közös szólóestjeinkkel. Több hegedűm 
is van és minden évben szoktam nagyon 
tehetséges, de problémákkal küzdő fiatalok 
számára hangszert adományozni Erdélyben 
és Magyarországon egyaránt. Az elmúlt év-
ben ünnepeltem szólista pályafutásom har-
minc éves évfordulóját a kamarazenekarom-
mal Szatmárnémetiben, ahol két hangszer-
készítő mester barátom egyidejűleg aján-
dékozott meg olyan hangszerekkel, melye-
ket 2011-ben kezdtek el régi fából készíte-
ni. Mindkettő csodás darab, amikor átvet-

„Úgy fair, hogy az ajándékot 
továbbajándékozzam”

tem őket, akkor döntöttem el, hogy a Ze-
neművészeti Kar számára fogom az egyiket 
adományozni, hogy maradjon utánam va-
lami a debreceni hegedűiskolában. Bizto-
san tudom, hogy vannak olyan nagyszerű 
diákok, akiknek nincs lehetőségük igazán 
jó hangszert vásárolni, számukra lesz nagy 
segítség a kar leltárába került szólista hege-
dű, amit mindig olyasvalaki használhat, aki-
nek nagy segítségére lesz az életben, a mű-
vészi fejlődésben.
EÉ: – Mitől különleges a hangszer, milyen régi 
fából készült?

– Gavallér Sándor mester százhúsz éves 
zongoratőkéből készítette a hangszer fe-
dőlapját, a hátlap pedig pávaszemes, vagy 
ahogy még mondják, habos juhar. Gyönyö-
rűséges hegedű, ami dedikálva is van: „Fá-
tyol Rudolf művész úrnak barátsággal”. Úgy 
fair, hogy az ajándékot továbbajándékozzam, 
és ezt a gondolatomat az alkotójával is meg-
osztottam, aki nagyon boldog volt, hogy a 
debreceni intézmény diákjai megismerhe-
tik a hangszerét.
EÉ: – Milyen értékű ez a hegedű?

– A hangszert 1 millió forintra értékel-
ték. Lehet Gavallér mester volt szerény, 

mert ilyen kaliberű hegedűt sokkal maga-
sabb áron is árulnak. A mesternek egyéb-
ként a világ minden részéről vannak klien-
sei, nyaranta utaznak hozzá a muzsikusok 
Máramarosszigetre – ahol gyönyörű miliő-
ben lakik – átvenni a megrendelt hangszere-
ket. Mind kézműves mestermunka. 
EÉ: – Tudja-e, művész úr, hogy kihez ke-
rül majd először a Zeneművészeti Karon a 
hangszer?

– Ezt személy szerint még nem tudom, 
kuratórium dönt majd arról, kit illet a hang-
szer. Olyan diák kapja, aki meg is érdemli, 
akinek szüksége van rá. 

Szabó Laci 

A Debreceni Egyetem hallgatóinak új tanulási környe-
zetben való idegennyelv-elsajátítását tette lehetővé a 
„Szak-nyelv-tudás” című projekt (TÁMOP-4.1.2.D-12/1/
KONV-2012-0008), amelynek keretében 2015 februárjá-
ig 2400 hallgatója tanulhatott angol, német, francia, orosz, 
olasz nyelveket ingyenes nyelvórákon az egyetem mind a 
tizennégy karán. 

A projekt keretében 32 darab szaknyelvi tananyag is elkészült a vegyész-
mérnökitől kezdve a zenei szaknyelven át a turizmus vendéglátásig, me-
lyeket a karok szaknyelvi órák keretében oktathatnak. A tananyagok 
elkészítésekor figyelembe vették a szakma és a munkáltató cégek 
elvárásait is. Mindezeken felül a Debreceni Egyetem oktatói továb-
bi 20 idegen nyelvi szakmai anyagot dolgoztak ki, amelyek lehe-
tővé teszik a magyar hallgatók oktatását angol nyelven, meg-
könnyítve számukra a mobilitás lehetőségét. 

A projekt keretében a képzők képzése is megtörtént, a 
Debreceni Egyetem oktatói közül 162 fő vett részt angol 
nyelvű kommunikációs tréningen.
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Mottó: „Amilyen könnyű álmodni egy könyvről, Éppen olyan 
nehéz csinálni azt.” (Balzac)

Az Egyetemi és Nemzeti Könyvtár részeként 65 éve működik a 
kötészet, amely jelenleg négy munkatársat foglalkoztat. A főépü-
let alagsorában található műhelyben évente több ezer tankönyv, 
egyetemi jegyzet, könyv, folyóirat, hírlap és egyedi megrendelés 
teljes kötészeti munkálatait végzik el. Fő feladatuk a könyvtári fo-
lyóiratok évfolyamainak egybekötése és aranyozása, az elhaszná-
lódott könyvtári könyvek javítása, az Egyetemi Kiadó nyomtatott 
köteteinek minőségi előállítása, de szakdolgozatok, disszertáci-
ók kötésével, kisebb kiadványok méretre vágásával és hajtogatásá-
val is foglalkoznak, meghívókat, borítékot, oklevéltokot, ajándék-
tárgyakat készítenek.

A Könyvkötészet történetét megalakulásának 60. évfordulója 
alkalmából Szilágyi Péterné könyvkötő szakmunkás foglalta ösz-
sze, aki 1972 óta dolgozott itt, 1992-től 2014-es nyugdíjba vonu-
lásáig a műhely vezetőjeként. A műből megismerhetjük a munka-
folyamatokat, a legfontosabb eszközöket és fogalmakat, az egykori 
és a mai dolgozókat, hat évtized termelési adatait. Szilágyiné Mar-
gó nem csak ennek a könyvnek az összeállításával hagyott nyo-
mot. Az egyetem évente több ezernyi diplomájára aranyozta rá az 
intézmény logóját. Az ő keze munkája nyomán váltak debreceni-
vé a barna diplomatokok, amelyekbe az egyik legfontosabb egyete-
mi dokumentum kerül. Az aranyozást csak akkor végezte, amikor 
a könyvtest már teljesen elkészült, szemben a nagyipari eljárással, 
ahol ez csak egyik köztes állomása a munkafolyamatnak. 2006-ban 
az ő javaslatára létesült az a kötészeti „múzeum”, amelybe az egye-
tem könyvtári integrációjával együtt járó átalakítások során előke-
rült régi, kézzel működtethető gépek, a nagy múltú mesterség már 
használaton kívüli relikviái kerültek. Az egyik vitrinben például 
7430 darabot láthatunk egy régi, míves ólombetűkészlet 135 típu-
sából. A műhelyvezető szakma- és munkaszeretetét mutatja, hogy 

ennek az évtizedekig egy szek-
rényben hányódó kincsnek a 
megtisztítására és szétváloga-
tására 288 munkaórát áldo-
zott a szabadidejéből. A pá-
lyázati keretek között vagy a 
Kutatók Éjszakája alkalmá-
ból megvalósuló foglalkozá-
sokon az érdeklődők a gya-
korlatban is megismerhették a 
könyvkötés alapjait, az online 
világban látszólag perifériára 
került mesterség kulisszatit-
kait. Ezek a tárlatvezetések és 
bemutatók az óvodástól a kö-
zépiskolásokon át az idősekig 

minden korosztály számára érdekes, élményekkel teli perceket sze-
reztek. Egyedi igényekre reflektáló ötleteinek és kreativitásának is 
köszönhető, hogy a könyvtár egyik legnépszerűbb szolgáltatásává 
vált a korabeli plakátokkal, aprónyomtatványokkal, fényképekkel 
színesített, az adott nap sajtójából összeállított, egyetlen példány-
ban készülő Születésnapi / Ünnepi / Családi Krónika.

Bár Szilágyi Péterné Margó mindig jókedvű személyisége, ap-
rólékos, nagy odafigyeléssel végzett munkája bizonyára hiányozni 
fog mindennapjainkból, a műhely és a bemuta-
tóterem a jövőben is nyitva áll a látogatók előtt, 
várja a régi és az új megrendelőket.

Elérhetőség: Főépület, alagsor 4-es szoba, 
telefon: 52-512-900 / 22177

Könyvkötészeti műhely az alagsorban

Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

Köszönettel várjuk észrevételeiket az info@lib.unideb.hu címre, 
melyekkel hozzájárulhatnak a Könyvtár fejlesztéséhez, szolgáltatá-
saink megújulásához!
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Valószínűleg minden egyetemista hallotta már azt a mondatot, hogy „Jól használd ki az egyetemi 
éveidet, a tanulás és bulizás mellett utazz sokat, vagy legalább tölts egy félévet külföldön!” Ilyen-
kor általában legyint az ember, hogy „oké, úgy lesz”, aztán mire eszébe jut az illetőnek ez a gondo-
lat, már az utolsó félévében jár, és azon gondolkodik, hogy hogyan is repült el az idő ilyen gyorsan. 
A következőkben nem az idő múlásának relativitásáról lesz szó, csupán röviden be szeretném mu-
tatni, hogy miért éri meg külföldön tölteni egy kis időt.

Mindenkinek más élményt, tapasztalatokat ad egy-egy külföldi tanulmányút, szakmai gyakorlat. A követke-
zőkben a saját tapasztalataimat osztom meg veletek, így remélhetőleg azoknak is tudok érdekeset írni, akik már 
gyakorlott világjárók. 

Ebben a tanévben két alkalommal is volt szerencsém szervezett keretek között utazni. Horvátországban, egé-
szen pontosan Pulában volt egy egyhetes Erasmus+ csereprogram november második felében, amelynek fő 
témája a kommunikáció volt. Még nyáron láttam meg a hirdetést, és nem sokáig gondolkoztam – tengerparti 
város, hat ország fiataljaival, sőt még a tanulmányaimhoz is illeszkedett a téma. A döntés jónak bizonyult. Esz-
tivel egy remek hetet töltöttünk Pulában, ahol amellett, hogy nagyon sokat tanultunk – különböző kultú-
rákról, élethelyzetekről, saját magunkról –, jól is szórakoztunk, új barátokat és örök élményeket szerez-
tünk. Mindehhez szükség volt arra, hogy nyitottak legyünk és kilépjünk egy kicsit a komfortzónánkból. 
Talán ez az egyik legnehezebb lépés, azonban sokan félnek hátrahagyni a megszokott környezetüket és 
nem utaznak el az ismeretlenbe. Még mielőtt Coelho-idézeteket kezdenék bemásolni, a lényeg: ha láttok 
egy hirdetést, felhívást, jónak ígérkező lehetőséget külföldi tanulmányutakra, és az felkelti érdeklődésete-
ket, szimpatikus a program, akkor ne gondolkozzatok túl sokat, persze mérlegeljetek (megfelelő-e az idő-
pont, belefér-e a költségvetésbe), de ha úgy látjátok, hogy minden körülmény adott, akkor hátizsákot fel! 

Hasonlóképpen döntöttem el még tavaly télen, hogy jelentkezek egy londoni céghez gyakornoknak. 
Az egyetem Facebook-oldalán pillantottam meg a hirdetést, egy hét múlva már az önéletrajzomat és a 
motivációs levelemet írtam, majd a fogadólevél kézhez vétele után beadtam a pályázatomat a Campus 
Hungaryhez. Ennek köszönhetően ezt a beszámolót Londonból írom egy hónap gyakornokoskodás után 
– és még egy hónap hátra van. :)  

Az egyik szaktársam, Levi is ugyanerre az időszakra jelentkezett gyakornoknak (ugyanahhoz a cég-
hez), így szerencsémre nem egyedül érkeztem meg a 8,6 milliós fővárosba egy csütörtöki napon. Pén-
teken már kezdtünk is a Formium Development nevű cégnél, amely szervezetfejlesztéssel foglalkozik 
elsősorban, emellett pedig tréningeket és coachingokat is tartanak. Kommunikáció- és médiatudomány 
szakos hallgatóként az első fontos feladatunk a cég vizuális identitásának újragondolása, amelyen még 
most is dolgozunk. Elméletben már volt alkalmunk hasonló feladatokat csinálni, azonban sokkal másabb 
azzal a tudattal dolgozni, hogy a munkánknak komoly tétje van. Szerencsénkre nemcsak az iroda négy 
fala között telnek a napjaink, elkísérhettük a főnökünket, Esztert néhány coachingra, megbeszélésre, vol-
tunk szakmai előadásokon és díjátadó eseményen is. Ezek a tapasztalatok azért nagyon hasznosak, mert 
általuk teljesebb képet kaptunk a brit szervezeti és üzleti kultúráról, amely sok mindenben különbözik a 
hazaitól, leginkább talán hagyományaiban és felfogásában. 

A munka mellett természetesen van idő felfedezni a várost. Az első benyomásom az volt Londonról, 
hogy hatalmas, átláthatatlan, és először kicsit félelmetesnek tűnt. Nem is kellett sokáig várnom az első el-
tévedésemig. Igazából nem vesztem el, csak a rossz irányba indultam el, ennek az lett a vége, hogy egye-
dül töltöttem a délutánt a belvárosban, de ez kellett ahhoz, hogy ne egy idegen, óriás betonhalmazként 
tekintsek Londonra, hanem egy olyan városként, amely nagyon is barátságos és befogadó. A későbbiek-
ben már direkt úgy mászkáltunk különböző városrészekben, hogy nem készítettünk pontos útitervet, és 
próbáltunk lehetőleg minél jobban elveszni, hiszen így lehet a leginkább megismerni a város igazi arcait, 
miközben egy csomó érdekes és furcsa dolgot látunk. 

Sok sztereotípia kering az angolokról, az egyik többek között, hogy távolságtartóak, ridegek, de azért 
udvariasak. Ennek az állításnak az első fele számomra egyáltalán nem látszik igaznak, nagyon segítőké-
szek, kedvesek, legyen szó 25 kg-os bőrönd cipeléséről a lépcsőn, vagy a boltos nénik közvetlenségéről a 
mindennapokban, és persze bármi történik, a ’sorry’ a leggyakrabban használt szó. Az viszont nagyon is 
igaz, hogy szeretnek az időjárásról beszélgetni. Egy napsütéses hétfői napon egy idősebb nénivel beszélget-
tem az időjárásról a buszra várva. Legközelebb szerdán találkoztunk a buszmegállóban, akkor már borongós volt 
az idő, a néni „morgott” is egy kicsit. Azonban az nem látszik beigazolódni, hogy mindig esik az eső és köd van, 
sokszor süt a nap, ha esik is, maximum néhány órát. Myth Busted.

Még nagyon sok mindent lehetne írni, hogy miért jó egy másik kultúra részének lenni, még ha csak egy kis 
időre is, és mennyi klassz élménnyel, tapasztalattal lehet gazdagodni. Az egészben talán az a legjobb, hogy egy 
idegen város, kultúra megszűnik idegennek lenni, ismerősek lesznek az utcák (nem keverem össze a jobb és bal 
irányokat), megismer a boltos néni, sőt a metróhálózat sem tűnik egy idő után már olyan kaotikusnak.

Pálóczi Alexandra
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You can’’'t buy me love,

but you can buy me 

egyetemi
ajándéktárgyak!

www.facebook.com/egyetemiajandek

but you can buy me 

egyetemi
ajándéktárgyak!

You can’’'t buy me love,

ZOOm
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Mai találós kérdésünk: tavaly hetve-
nezren buliztak itt, ötszázhatvenezer 
feles és hatszáztizenhatezer korsó sör 
fogyott, valamint megszámlálhatatlan 
szerelem szökött szárba, mi az? Hát 
persze, hogy a Campus Fesztivál! Az 
idén július 22–26. között zajló rendez-
vény fellépőiről már konkrét informá-
ciókkal rendelkezünk, mazsolázzunk 
csak egy kicsit!

Megbízott pop-rock ügyi nyomozónk, 
Serestyén Lajos semmit sem bíz a véletlen-
re. Hetek óta követi a Campus programjáért 
felelős stáb tagjait, tudja, mikor mit vacso-
ráznak, hánykor térnek általában nyugovór,a 
és mi a kedvenc tévésorozatuk. Lajos mos-
tanra teljesen képben van a fellépők kilétét 
illetően, megkértük hát, ossza meg velünk 
tapasztalatait:

– Úgy veszem észre, az idei fesztivál mind 
logisztikailag, mind szervezésügyileg felül-
múlja az előző évek Campusait. Nem aka-
rom untatni a tisztelt olvasókat azzal, me-
lyik sztár mit kért az öltözőjébe, a gázsikról 
pedig – fájdalom – nincs pontos informáci-
óm, de az, hogy itt lesz CARO EMERALD, 
már önmagában akkora szenzáció, hogy ke-
resnem kell a szavakat ahhoz, hogy róla be-

széljek. Emelje fel a kezét, aki még nem hal-
lotta a Night Like This című slágert. Na ugye, 
ezt a dalt mindenki ismeri… 

Elöljáróban be kell vallanom, hogy ez a 
hölgy számomra az ideális nőtípust teste-
síti meg. 1981-ben született Hollandiában 
Caroline Esmeralda van der Leeuw néven, 
és hamar otthagyva a családi tulipánültet-
vényt, az éneklés felé kezdett kacsingatni. 
A jazz fogta meg elsősorban, az Amster-
dam Konzervatóriumban végzett 2005-ben. 

2007 elején egy holland producerrel 
demót készített Back It up címmel, mely 
eleinte nem nyerte el a helyi kiadók osztat-
lan tetszését, ám a YouTube-on nagy sikert 
aratott. Innentől kezdve beindult egy felfe-
lé ívelő karrier, jött az első lemez, a Deleted 
Scenes from the Cutting Room Floor, majd 
a The Shocking Miss Emerald, és mára Eu-
rópa-szerte ismert énekesnőt köszönthetünk 
majd itt, a Campuson. Igyekszem majd kö-
vetni a művésznő minden lépését, s bár tu-
dom, hogy tavaly gyermeke születetett és a 
szíve foglalt, egy autogram erejéig megpró-
bálom elcsábítani.

Nemcsak a retró pop rajongói tipeghet-
nek elégedetten a nagyszínpad előtt, ha-
nem a keményebb dolgokra gerjedők is. 
Igen, lesz Tankcsapda is, de most nem rá-
juk gondolok. Itt lesz az ENTER SHIKARI 
is, melynek stílusát igen nehéz meghatároz-
ni, jobb híján electronicore-nak hívják. Csi-
pegetnek innen-onnan, s a kemény gitárze-
ne alapjait ötvözik modern elektronikus ha-
tásokkal. Aki ezzel a hevenyészett meghatá-
rozással nem éri be, ássa bele gyorsan magát 
a csapat munkásságába.

A kezdetek 1999-re nyúlnak vissza, ami-
kor Hybrid néven megalakult a csapat, egé-
szen 2003-ig így futottak, s csak ekkor let-
tek Enter Shikari. Eddigi pályafutásuk so-
rán rengeteg EP-t és három nagylemezt 
adtak ki. A Take to the Skies 2007-ben, a 
Common Dreads 2009-ben és A Flash Flood 
the Colour 2012-ben jelent meg. Nekem na-
gyon bejön mindegyik, különösen ez utób-
bi, egyszer egy hajnalig tartó bulin a DJ ha-
verom betette, s háromszor ment le egymás 
után. Miután reggel hétkor velem együtt 

Visszaszámlálás indul!

már csak három kitartó csóka pörgött rá a 
parketten, berekesztettük a mulatságot, de a 
Campuson biztosan visszajön majd valami 
abból az utánozhatatlan fílingből.

Tegnap óta újra Wilkinson pengét hasz-
nálok a borotválkozáshoz. Már csak azért 
is, mert jön Mark Wilkinson brit drum and 
bass producer és DJ, hogy megtáncoltassa 
a fesztiválozókat. Wilkinson hasonló stíl-
ben nyomuló pályatársaihoz hasonlóan a 
megjelentetett dalok, kooperációk, mixek és 
bónuszkiadványok áttekinthetetlen dzsun-
geléből néz ki ránk, egyszeri halandókra. Egy 
barátom, Korponai Attila egyszer megkísé-
relte feltérképezni a fáradhatatlan zenei agy-
tröszt munkásságát, ám félévi kutatómunka 
után feladta. Azóta elköltözött Erdélybe, vett 
egy régi parasztházat, és kályhaépítő tan-
folyamokat tart az érdeklődő turistáknak.

Példáján okulva, meg sem próbálkozom 
azzal, hogy feltérképezzem Wilkinson ka-
nyargós útját, inkább bekapcsolom a gé-
pem, és gyorsan szeletelek egyet valame-
lyik szerzeményére. Ma téliszalámis zsöm-
le lesz vacsorára. Jó étvágyat mindenkinek, 
hamarosan újabb nyomozati eredmények-
ről számolok be.

Lejegyezte: Szopolyák Balázs
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Bemutató madárgyűrűzés

A Bizottság az eddigi évekhez hasonlóan, idén februárban is 
szervez egy szabadon látogatható bemutató madárgyűrűzést. 
Ha sose voltál még gyűrűzésen, vagy szívesen megnéznéd, mi-
lyen madarak találhatók meg egyetemünk környékén, esetleg 
nincs sok időd, de mégis valamilyen kikapcsolódást keresel, ak-
kor ott a helyed Neked is velünk! A gyűrűzést dr. Juhász lajos, 
a természetvédelmi Állattani és Vadgazdálkodási tanszék ve-
zetője fogja megtartani, akitől idén is számos érdekességet fo-
gunk hallani. A szép madarak látványa mellett, a hidegre való 
tekintettel, mindenkinek biztosítunk egy kis teát is. A program 
nem igényel előzetes regisztrációt, úgyhogy ha bármikor ked-
ved támadt az eseményhez, ne légy rest, gyere, és csatlakozz be! 

Helyszín:
 Főépület és Élettudományi Központ között, 

az Országh László sétányon
időpont: Február 26. 10:00–12:00

Együttműködésben 
az Agrártudományi Központtal

megkezdte együttműködését 
az Agrártudományi Központ és a 
DEHÖK Hallgatói Környezetvé-
delmi Bizottsága. Ennek érde-
kében február 10-én találkozott 
az AtK vezetősége, a DE-mÉK 
kari HÖK képviselői, a tormay 
Béla Szakkollégium, valamint a 
Kerpely Kálmán Szakkollégium né-
hány tagja. A megbeszélésen a Böször-
ményi úti egyetem területének fenntartható és természetbarát 
kialakításáról, a környezetvédelem jegyében szervezett prog-
ramokról egyeztettünk. 

további kezdeményezéseket is sorra vettünk, melyek egyik 
célja, hogy a jövőben rávilágítsunk a termelői tevékenységek 
fontosságára és a helyi termékek népszerűsítésére.  A megfo-
galmazott gondolatok és tervek kivitelezéséhez a hallgatók mi-
nél szélesebb körű mozgósítására törekszünk.

„Egészséges talajokat 
az egészséges életért”

 
2015-ben ezzel a jelmondattal indul útjára a talajok 
Nemzetközi Éve, melyet az ENSZ 2013-ban tartott 68. 
közgyűlése nyilvánított ki. Célja, hogy felhívja a figyel-
met a tudatos és fenntartható talajművelés és táp-
anyag-gazdálkodás, az élelmiszerbiztonság, valamint 
a nemzetközi összefogás fontosságára.
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TERMÉSZETESEN

Lassan repülő szépségek

tavasz, nyár elején egyre több helyen bukkannak majd 
fel a fehérpettyes álcsüngőlepke (Amata phegea) imágói. 
E törékeny, lassan repülő lepkefajunk a medvelepkefé-
lék családjába tartozik, ám nagyon hasonlít a változékony 
csüngőlepkére  (Zygaena ephialtes), amellyel egyáltalán 
nincs közeli rokonságban.

mindkét faj 
teste és szárnya 
fekete, de a pot-
rohukon széles 
sárga gyűrű lát-
ható, szárnyai-
kat pedig nagy-
részt fehér fol-
tok tark ít ják . 
A fehérgyűrűs 
álcsüngőlepke 
elülső szárnyán 
hat fehér folt lát-

ható, és csápjának legalább a csúcsi egyötöde fehér. A két 
faj jó példa a mimikrire: mindkettőjük testnedve mérgező 
és rossz ízű anyagokat tartalmaz. Feltűnő mintázatukkal 
egymást erősítik abban, hogy a ragadozókat figyelmezte-
tik: nem érdemes őket elfogyasztani. Éppen a méreganya-
guknak köszönhetően engedhetik meg maguknak, hogy 
lomhán repüljenek, és nappal se rejtőzzenek el.

A június-július-
ban országszerte 
gyakori fehérpety-
tyes álcsüngőlepke 
nősténye csopor-
tokban rakja le pe-
téit a növények-
re. Hernyója sötét-
barna vagy fekete, 
szürkén szőrözött. 
tápnövényeit ille-
tően nem váloga-
tós: számos lágy-
szárú növényt fo-
gyaszt, köztük útifű-, sóska- és galajfajokat. A hernyó át-
telel, és tavasszal, amikor a növényzet még nem indult fej-
lődésnek, mohával is beéri.

Ha érdekel a körülötted nyüzsgő élővilág, szeretnél 
tanácsot kérni természetvédelmi, környezetvédelmi té-
mákban, vagy csak épp felvidítanak a természetfotók, ke-
resd a Facebookon a „természet szolgálatában, vagy az 
Ecolounge” nevű oldalt.

Írta és fényképezte: Lenner Ádám 
(volt bizottsági elnök)

ÁLLATKERTBŐL JELENTJÜK

ÚJABB JÖVEVÉNyEK 
AZ ÁLLATKERTBEN!

Ő itt Ambrózia, a leg-
ifjabb pápaszemes ping-
vin, aki Delilával egy idő-
ben kelt ki, így már 20 fős 
csapatra bővült az afrikai 
pingvinfaj állománya. Két 
hónapos koruk után ta-
nulnak meg kézből enni, 
ezután egy pár hetes meg-
erősödés után kikerülnek 
a többiekhez. Pehelytollai-
kat két hónap után vetik le, 
de csak ivaréretten, körül-
belül két év múlva lesz fel-
nőtt tollazatuk.

Érdekesség, hogy a pápaszemes pingvin magyar nevét a 
szemei felett látható csupasz rózsaszín bőrfelületről kapta. En-
nek szerepe az állat testhőmérsékletének egyensúlyban tartá-
sa, amikor a hőmérséklet megemelkedik, több vér 
jut ide, és ez adja az élénk színt.

www.zoodebrecen.hu 

Írta: dr. Nagy Gergely Sándor bizottsági tag

Nagy örömünkre szolgál, hogy december közepén átadásra 
került a harmadik, Bizottságunk által kihelyezett madáretetőnk 
a Kassai úti Campuson. A nagyméretű dúcetető többszörös célt 
szolgál: egyrészt nagyon fontos szerepet tölt be a nem vonuló, 
kisméretű madaraink áttelelésében, másrészt esztétikailag javít-
ja az egyetem képét, hiszen ki ne látna szívesen egy éppen bő-
szen lakmározó madárrajt. Nem burkolt célunk a hallgatók ter-
mészetszeretetének növelése, és nem utolsósorban a hely kiváló 
helyszínéül szolgál a természetfotózás szerelmeseinek is. A mag 
folyamatos utánpótlásáról Bizottságunk tagjai gondoskodnak. 
Ha az informatikai Kar közelében jártok, látogassatok el etetőnk-
höz, és csodáljátok meg tollas barátainkat.

Írta: Kota Csaba, bizottsági tag

Madáretető-kihelyezés a Kassai úti Campuson
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Kiss Adrienn verse

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Terhes Árpád: Fák temploma

Csak a szél...

Csak a szél. Már megint nem te vagy. 
Csak a szél simítja árvalányhaj- 
selymével fáradt arcomat. 
Mindenhol jelen vagy; fában s levélben, 
a kádban, az ágyban, az elmémben. 
 
Most mint varjak tépik éles csőrükkel 
a meleg húst, úgy tépnélek ki 
magamból. 
Ünnepet tartok, hogy hajszálaid 
röpülnek, majd szétszakadnak. 
Könnycsepp hull az avarra, de 
égeti és porlasztja, 
mint láng, mint düh, mely fortyog bennem; 
Ég és körmöm alatt bizsereg, 
és idegszálak megfeszülnek. 
 
Dühvel veszítettelek el? 
Inkább szeretettel. 
Simítsa, vágja hűvösen a szél most 
fáradt arcomat. 
Éjjelre szertefoszlik az álom, 
S Te is eltűnsz majd. 
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„Vándor, itt nincsen ösvény! 
Az ösvényt, melyen jársz, Te magad 

teremted!” (Machado)
Számtalan helyen halljuk és olvassuk 
nap mint nap, hogy az önismeret fon-
tos az emberek életében. Sokan be-
látják, hogy mennyi előnye lehet pél-
dául az egyéni döntések, a párkap-
csolati nehézségek vagy a munkahe-
lyi problémák hatékonyabb kezelésé-
ben. Azonban azzal már kevésbé va-
gyunk tisztában, hogy a magas szintű 
önismeret elérésének van egy jelentős 
akadálya – ez pedig a félelem.  

De mitől is félünk akkor, amikor 
önismeretbe kezdünk, amikor „mélyen 

belenézünk a tükörbe”?
Félünk szembenézni azzal, hogy a mos-

tani életünkben esetleg nem vagyunk bol-
dogok; azzal, hogy az életünk alakulásáért 
nem a külső körülmények a hibásak, ha-
nem mi felelünk önmagunkért; továbbá az-
zal, hogy a saját családunkkal és a párunk-
kal való konfliktusainkban ne csak a Másik 
felelősségére hívjuk fel a figyelmet. 

Ki a felelős 
az életünk nehézségeiért?

Egyedül mi vagyunk felelősek azért, és 
nem a környezetünk, hogy milyen minősé-
gű életet teremtünk meg magunknak. Az élet 
különböző feladatok elé állít minket, ezekhez 
érdemes elfogadó módon viszonyulnunk.

Abban a pillanatban viszont, amikor rá-
ébredünk, hogy senki és semmi más nem hi-
bás azért, illetve nem okozója annak, ahogy 
mi most élünk, rádöbbenünk, hogy mekkora 
szabadságunk van arra, hogy a saját életün-
ket magunk rendezzük el. Ez a rendbehoza-
tal viszont küszködéssel, fájdalmakkal, félel-
meink felvállalásával is együtt jár.

Mennyire rögös, nehéz az önismeret 
útján járni?

A változás elindítása és a kívánt hatás el-
érése önerőből természetesen rendkívül ne-
héz és kezdetben sok energiát igénylő fel-
adat. Számos olyan illúzióval, önbecsapás-
sal és rosszul rögzült szokással kell leszámol-
nunk az életünkben, amelyeket többnyire a 
családi mintáinkból hoztunk magunkkal, 
és amelyek megléte sokszor nem is tudato-
sul bennünk. Ezen rossz szokásaink azután 
az embertársainkkal való kapcsolataink leg-
főbb akadályozóivá válnak, és csak akkor tu-
datosulnak bennünk, amikor egy számunkra 
fontos személy erre felhívja a figyelmünket. 

Mi segítheti elő a legintenzívebben 
az önismeretünk növekedését?

Az önismeretünk növeléséhez szüksé-
günk van olyan külső, hiteles visszajelzé-
sekre, amelyek tükörként szolgálnak az éle-
tünkben. Ilyen, rövid időn belül megvaló-
suló intenzív visszacsatolásokhoz pedig leg-

inkább a pszichológiai tréningek során jut-
hatunk. Ezeken a csoportfoglalkozásokon a 
tréner és a csoporttagok meglátásai indíta-
nak el egy értékes belső változást. 

Mit tartsunk elsődlegesen szem előtt egy ön-
ismereti tréninggel kapcsolatban?

Egy fontos dologra hívnám fel a figyel-
met minden kedves, önismereti tréningre 
jelentkező esetében. Ezek a csoportfoglal-
kozások mit sem érnek, ha az egyén a meg-
szerzett ismereteit, közvetlen megfigyelése-
it nem kezdi el integrálni, és nem használja 
fel a hétköznapi életében. Mindazon tudás, 
amit kívülről kapunk, önmagában csak in-
formációnak tekinthető, és csakis akkor hoz 
változást, lelki fejlődést, ha a tréninget köve-
tően másként kezdünk el viszonyulni önma-
gunkhoz és másokhoz egyaránt. 

És mi történik azt követően, hogy 
„elindulok önmagam felé”? 

Attól a pillanattól kezdve, hogy megtesz-
szük az első lépést, és el merünk indulni a 
változás útján, együtt fog változni velünk a 
környezetünk (családunk; párunk; baráta-
ink) is. Ez a változás ugyanakkor a kapcso-
latok átrendeződésével is jár: azaz koráb-
bi kapcsolatok új minőségben jelenhetnek 
meg, vagy meg is szűnhetnek; illetve új kap-
csolatok tűnhetnek fel az életünkben.

Jómagam pszichológusként, trénerként 
több éve tartok önismereti- és személyiség-
fejlesztő tréningeket a Debreceni Egyetem 
hallgatói számára. Ezeken a csoportfoglal-
kozásokon az egyénileg kialakított progra-
mokkal segítem elő a résztvevők mentális 
fejlődését. Én koordinálom, felügyelem a 
csoport lelki változásait, de a tényleges ha-
tást, az egyének személyiségbeli fejlődését a 
csoporttagok értékes visszajelzései, ill. az az 
őszinte emberi közösség hívja életre, amely-
ben az egyes tagok csodálatos módon képe-
sek kiteljesedni. Trénerként felemelő érzés 
számomra, hogy részese lehetek egy olyan 
folyamatnak, amelynek keretében a foglal-
kozás elején megérkező különböző szemé-
lyiségű emberek a tréning végére igazi cso-
porttá, sőt csapattá kovácsolódnak össze. 

 Gyere el a következő tréningemre, és „in-
dulj el önmagad felé”! 

 „Önmagadhoz közelebb” Debrecen, 2015. 
március 21-–22. 

Érdeklődni: lelektanacs.gg @gmail.com, 
lelekor.hu

Géczy Gábor pszichológus 

Indulj el önmagad felé!
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A minap (vizsgaidőszak lévén) ször-
fölgettem a neten, és megakadt a 
szemem egy videón az „új”, Tinder 
nevű társkereső mobilos applikáci-
óról (legalábbis számomra új volt, 
egyébként 2012-es). Mivel 24 órán 
belül vizsgáztam, ellenállhatatlan vá-
gyat éreztem, hogy nyomban letölt-
sem és kipróbáljam.

Azok kedvéért, akik nem ismernék, dió-
héjban a Facebook-alapú társkereső app lé-
nyege: beállíthatod, hogy férfit vagy nőt ke-
resel-e, hány km-es hatósugarú legyen a ke-
resés, illetve van egy szűrő az életkorra (szi-
gorúan 18+). Ezek után sorra bukkannak 
fel a potenciális párjelöltek, ha balra hú-
zod, felejtős, ha jobbra és ő is téged, akkor 
„meccseltek”, és onnantól indulhat a csevej. 
No, azért nem kell megijedni, nemcsak egy 
képet láthatunk a jövendőbelinkről, hanem 
akár 4-5 képet is általában, illetve egy pár 
soros frappáns (vagy kevésbé frappáns) be-
mutatkozást, plusz az is látszódik, hogy mik 
a közös érdeklődéseitek a facen és kik a kö-
zös ismerőseitek. Innentől jön az izgi rész.

Eleinte szemérmesen mindenkit balra 
tologattam, aztán rájöttem, hogy az olyan, 
mintha le se töltöttem volna, és ha igazán át 
akarom élni a tinder életérzést, merészebb-
nek kell lennem. Ezután vérszemet kaptam: 
mindenkit jobbra húztam, akiben egy kis 
fantáziát is láttam, amúgy sem szeretek külső 

alapján ítélni. Így egy napon belül harminc 
párom is akadt, gondoltam, vakok közt fél-
szemű a király, hiszen sokkal több férfi van 
fent, mint nő (a női kínálatot is meglestem 
egy jó barátom telefonján, de szegénynek 
nem sok hal úszott a tinder-tavában).

Sokak szerint a Tinder egy szexpartner-
kereső, amiben van is ráció, nem mondom, 
hogy nem zajlott le köztem és egy szemte-
lenül jól kinéző idegen közt a következő be-
szélgetés:

– Want some fun?
– What kind of fun?
– Sex.
Hát igen. Ilyen is van. Viszont voltak so-

kan, akik tényleg aktívan érdeklődtek irán-
tam, vagy legalábbis úgy tettek. Mindeneset-
re bevettem. Sőt, sok eredeti fazonnal is be-
szélgethet az ember, és a legszebb az egész-
ben, hogy teljesen kötetlenül. Sajnos sok-
szor terelődik a téma a „tanulsz/dolgozol/
hol/blablabla” körbe, amit mondjuk 15×-re 
elég uncsi leírni, de szerencsére sokan nem 
spilázzák túl a dolgot, egyszerűen csak vic-
cekről, élményekről vagy ábrándokról be-
szélnek. És ezek bizony tényleg megmoso-
lyogtathatják az embert. 

Hogy mi is a sikeres tinderezés alapja?  
Először is nem árt, hogy ha látszol is a ké-
peiden, mert ha nem, akaratlanul is arra 
gondol az ember, hogy olyan ronda vagy, 

avagy egy Tinder Tündér naplója

mint egy ork és Chewbacca szerelemgyere-
ke. Másodszor pedig, vigyázat, orbitálisan 
nagy közhely következik: légy önmagad. 
Főleg akkor, ha ez azt jelenti, hogy erede-
ti vagy, nyitott és kreatív. Ha nem, akkor is, 
hiszen előbb-utóbb eljön az idő, mikor már 
nem tudod megjátszani magad. De azért tö-
rekedj nem túlgörcsölni a dolgot, egyszerűen 
csak élvezd, hogy megismerhetsz egy másik 
nézőpontot, hallhatsz vicces sztorikat. Pont, 
mint egy buliban, csak itt nem iszol, és biz-
tos nem lesz walk of shame a vége. Az a szo-
morú valóság, hogy manapság nem divat le-
szólítani egy csajt a vilin, vagy miközben ro-
han A-ból B-be. Ez nem feltétlenül baj, ha-
ladni kell a korral. A chat.hu ideje lejárt, el-
jött a Tinder ideje (igen, a LOTR-ből lehet 
ismerős ez a mondat).

No és mi a teendő, ha egy ismerősbe futsz 
bele? Hát én jobbra húztam őket, összerö-
högtünk sok DDDDD-vel, majd folytattuk 
a böngészést. Kivéve a pszichopata exek, ők 
mehetnek balra.

Mindent egybevetve, csak ajánlani tu-
dom a Tindert mindenkinek. Maximum, 
ha nem jön be, letörlöd. Ilyen egyszerű az 
egész, de megéri kipróbálni, tényleg sok he-
lyes és rendes gyerek van fent. És mindig jó 
érzés az embernek számszerűen látni, hogy 
van még mit keresnie a „húspiacon”. Szóval, 
ha az egónkat akarjuk egy kicsit ápolgatni, 
arra is tökéletes. Have fun! 

Khaleesi
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– beszélgetés Sztrik János professzorral –

A tananyag, amit mi tanítunk, korszerű
és modern, hozzátartozik

az informatikai intelligenciához

EÉ: –  Professzor Úr! Ön matematikus szakon 
végzett a Debreceni Egyetem jogelődjénél, a 
Kossuth Lajos Tudományegyetemen. A het-
venes évek végén az informatika még igen-
csak gyerekcipőben járt, ám a 80-as évek-
től olyan „szédületes” gyorsasággal fejlődik, 
hogy ma már elképzelhetetlenek volnának 
a mindennapjaink nélküle. Ön mikor látta 
meg a nagy lehetőséget, hogy a matematikus 
képzettségével az informatika felé forduljon?

– 1978-ban végeztem, én a matematiká-
ban mindig is az alkalmazhatóságot keres-
tem, az egyik ilyen problémageneráló alkal-
mazási terület az informatika. Ezen belül én 
elsősorban a bonyolult infokommunikációs 
rendszerek matematikai modellezésével 
foglalkozom. 1986-ban, fél évvel Cserno-
bil után Kijevbe mentem el kandidatúrá-
ra, mert az ukrán, orosz matematikusok 
nagyon jók. Igazából az volt a célom, hogy 
Keleten megtanulom az elméletet és a mód-
szereket, Nyugaton pedig, amiben ők erő-
sebbek, a gyakorlatot, és itthon megpró-
bálom ötvözni a kettőt. A három évet ke-
mény tanulással és konzerveken húztam 
ki, de oroszul megvédtem a kandidatúrá-
mat, 2003-ban neveztek ki egyetemi tanár-
nak. Magam köré gyűjtöttem a kollégákat, 
főleg a volt tanítványaimat, öt fővel indul-
tunk, ma 11-en vagyunk, és az egyik leg-
nagyobb szakmai sikeremnek azt tartom, 
hogy 2002-ben létrehoztunk egy olyan tan-
széket, ami a műszaki tudományokhoz, a 

matematikához és az informatikához egy-
aránt kötődik.  
EÉ: –  Bizonyos informatikai ismeretek nél-
kül a mai világban még az egyszerű fel-
használók sem boldogulnak, szükség van 
rájuk a számítógépes rendszerek, gyártó-
sorok működtetésében, a hírközlésben, az 
internethasználatban… Én belepillantottam 
néhány hozzáférhető munkájába, a doktori 
értekezésébe is. Végeláthatatlan, számomra 
abszolút értelmezhetetlen képleteket, egyen-
letsorokat láttam. Hogyan lesz ezekből a hét-

köznapjainkat át- meg átszövő, behálózó 
napi gyakorlat? Hogyan tudják alkalmazni 
az informatikai kutatások eredményeit más 
tudományágak?

– Formálisan is meg kell fogni a jelensé-
geket, erre szolgálnak a képletek, az egyen-
letek. Mennél komplikáltabb egy rendszer, 
annál bonyolultabb formula várható, de az 
informatikában ezek nem igazán jók, mert 
kevesen értik, és ez akadályozza az alkalma-
zást. Megkeresni azokat a komponenseket, 
változókat, amelyekkel egy probléma jól le-
írható, a modellezés művészet, van, akinek 
sikerül, van, akinek nem. Alapból ismerni 
kell ezekre vonatkozóan mások munkáját, 
és megtalálni, mi az, amit hozzájuk lehet 
tenni, mi az, ami előrébb viheti a világot 
a kérdésekben. A fejlődés igazából olyan, 
mint egy spirál, mindig visszafordul a prob-
lémához, de magasabb szinten. Az informa-
tika valóban minden tudományágat átsző, 
a bölcsészettől, a vegyészettől az orvostu-
dományon keresztül a fizikáig, a csillagá-
szatig, űrkutatásig. Nélkülözhetetlen az in-
formációszerzésben, a problémák numeri-
kus és szimulációs vizsgálataiban. A kérdés 
csupán az, hogy ki, milyen szinten használ-
ja, beszélhetünk itt az okos telefonokról, a 
laptopokról, az asztali gépekről vagy a leg-
bonyolultabb infokommunikációs rend-
szerekről.
EÉ: –  Úgy tudom, hogy az elmúlt év vé-
gén zárult az a közel 1,6 milliárdos, EU-
támogatásból megvalósuló, a jövő internet-
technológiájának kutatásával foglalkozó úgy-
nevezett FIRST(Future Internet Research, 
Services and Technology)-projekt, amely-
nek Ön volt a szakmai vezetője. Milyen ered-
ménnyel zárult a projekt? 

– A program célja a jövő internetkutatása 
az alapkutatástól az alkalmazásig volt. Hat 
szakmai alprojektből állt, az oktatási 
alprojekt keretében új oktatási anyagokat 
készítettünk, melyeknek egy részét ki is pró-

Sztrik János az MTA doktora, a Debreceni Egyetem Informatikai Kar Informati-
kai Rendszerek és Hálózatok Tanszék tanszékvezető egyetemi tanára. Matema-
tikus, angol–magyar matematikai szakfordító, 2012-ben az Informatikai Tudo-
mányok Doktori Iskola megbízott vezetője, 2008-tól az MTA Távközlési Bizott-
ságának tagja. Fő kutatási területei: sorbanállás-elmélet, megbízhatóság-el-
mélet, bonyolult infokommunikációs rendszerek stochasztikus modellezé-
se. Angol nyelvű tudományos közleményeinek száma 179, ebből 104 folyóirat-
cikk, 75 konferenciakiadványban jelent meg, 4 szakkönyv, 18 egyetemi jegyzet 
fűződik a nevéhez, magyar és angol nyelven. Számos elismerés birtokosa – pl. 
Széchenyi István Ösztöndíj, Szentágothai János Tapasztalt Kutatói Ösztöndíj.
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báltuk már a Debreceni Egyetemen. Válla-
lásunk volt egy országos szintű Jövő Inter-
net Kutatás-koordinációs Központ létreho-
zása, ezt a projekt befejeződése után még 
öt évig működtetnünk kell. Az új eredmé-
nyek között szerepelt pl. a nagy hálózatok 
biztonsága, matematikai modellezése, bo-
nyolult infokommunikációs hálózatok ha-
tékonysági vizsgálatai, az orvosi képfeldol-
gozás, a nagy mennyiségű adatok lekérde-
zésének lehetősége, tárolása, az adatbányá-
szat, a virtuális valóság, a tárgyak internete 
és az intelligens városalkalmazások. A vál-
lalt 168 publikációt bőven túlteljesítve cik-
keket jelentettünk meg impakt faktoros, 
főként külföldi folyóiratokban, ezek rövi-
dített változatait a záró workshopra egy 
közel 100 oldalas kiadványban tettük köz-
zé, magyar és angol nyelven. Neves konfe-
renciákon vettünk részt, ahol ismertettük 
a FIRST-programot, ismert szakembere-
ket hívtunk meg közös kutatásra, így re-
mélem, elértük, hogy az internetkutatással 
foglalkozó szakemberek a világon tudomást 
szereztek a munkánkról, és hogy érdemes 
együttműködniük velünk.
EÉ: –  1972-ben indult el Debrecenben az in-
formatika oktatása, 2004. szeptember 1-jétől 
önálló az Informatikai Kar, ahol az Ön által 
vezetett tanszék kutatói bonyolult rendszerek 
hatékonyságvizsgálatával és megbízhatósá-
gával, számítógép- és kommunikációs háló-
zatok felépítésével és működésével, szimulá-
cióval és modellezéssel, létező hálózatok ha-
tékonyságanalízisével foglalkoznak. Meny-
nyire építik be a kutatási eredményeiket a 
tananyagba, és mennyire népszerű a kar a 
hallgatók körében, milyenek a végzősök el-
helyezkedési esélyei?

– Az előbb említett projekt azzal is fog-
lalkozott, hogy hogyan lehet a kutatási 

eredményeket közvetlenül bevinni az ok-
tatásba. Szám szerint kilenc fóliasorozatot 
készítettünk ez idő alatt. Egy másik projekt 
révén a kötelezően és szabadon választha-
tó tantárgyakhoz kari szinten jegyzeteket 
írtunk, melyekbe esettanulmányok formá-
jában „becsempésztük” a legfrissebb ered-
ményeinket is. Az a tananyag, amit mi itt, 
a Debreceni Egyetemen oktatunk, korsze-
rű és modern, bizonyos tárgyakból a vi-
lág minden táján megállja a helyét, alapja-
iban hozzátartozik az informatikai intelli-
genciához. Aki tehát valamelyik informa-
tikai – mérnökinformatikus, gazdasági in-
formatikus, programtervező informati-
kus – szakon alapszintű (BSc) vagy maga-
sabb szintű (MSc) tudást kíván szerezni, a 
Debreceni Egyetemen megvan a lehetősége 
erre. A képzésünk szintje, bármilyen mu-
tatót veszünk is figyelembe, dobogós he-

lyen van az országban. Éppen ezért nép-
szerű az Informatikai Kar, minden szakon 
évente 100-120 magyar hallgatót veszünk 
fel, és külföldieket is képzünk angolul. Az is 
jót tett a népszerűségünknek, hogy nemré-
giben nagy világcégek létesítettek telephe-
lyet városunkban, akik hallgatóinkra már 
sokszor az alapképzésben kivetik a hálóju-
kat, és jó néhányan, megízlelve a jó kere-
seti lehetőséggel járó függetlenséget, már 
nem szívesen vállalkoznak a mesterszakra 
és a doktori képzésre.
EÉ: –  Professzor Úr! Ön hivatásszerűen in-
formatikai rendszerek, a jövő internetes tech-
nológiájának kutatásával foglalkozik, meny-
nyire használja ezeket a rendszereket, pl. a 
netet magánemberként, és mik azok a tevé-
kenységek ezenkívül, amelyek a szabadide-
jét kitöltik? 

– A szabadidőt az embernek ki kell gaz-
dálkodnia, és olyan dolgokra kell fordíta-
nia, amelyekre érdemes elvenni az időt a 
munkától. Az én életemben ez valamilyen 
formában mindig összefüggött a sporttal. 
A sport, elsősorban a csapatsportok meg-
tanítják az embernek pl. a felelősségválla-
lást, a pontosságot, rendszerességet és a ki-
tartást. Jellemformálók. Én a fociban hát-
védként mindig csapatjátékos voltam, így 
még sokszor azt is helyre kellett hoznom, 
amit netán a többiek elrontottak, és nagyjá-
ból ez jellemző a munkámra is. Igazi csapat-
játékosokat szeretnék nevelni kollégáimból 
is itt, a tanszéken. Különböző típusú, indít-
tatású, szaktudású embereket nehéz össze-
kovácsolni, de e téren is jó úton haladunk. 
Fő célom, hogy „helyzetbe hozzam” kollé-
gáimat. A futballon kívül teniszezek, ez in-
kább egyéni játék, a sízés a másik kedven-
cem, mert ebben benne van a természet, a 
sebesség, a bátorság, a kitartás és a kocká-
zatvállalás. Ezek a sportágak jól kiegészí-
tik az életemben egymást. Azonban, hogy a 
kérdése első részére is válaszoljak, nem va-
gyok netfüggő, de van Facebookom, hon-
lapom, és különösen az utóbbi időben az 
igazi szenvedélyemmé a videószerkesztés 
vált, magánemberként főképp ehhez hasz-
nálom a számítógépet. A legfrissebb hard-
vereket, szoftvereket szerzem be a szerkesz-
téshez, hogy mennél jobb legyen a minősé-
ge, gyors legyen a generálás, és minél érde-
kesebb effektekkel tudjam színesíteni, na-
gyon élvezem. Mozgalmas életet élek, a gye-
rekeink felnőttek, részben önállóak, min-
den téren elégedett vagyok, de azért van 
még jó néhány ötletem, amelyeket szeret-
nék megvalósítani.

Szegedi  Magdolna 
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A DE-ficit mostani írásában Molnár Vivien Kitty marketingszempontok alapján mutatja be a Coca-Cola világ-
hódító sikerének hátterét, a brand felépülését.

DEficit

A mai vállalati világban a cégeknek a jó 
hírnév elengedhetetlen az életben maradás-
hoz. Ennek elérése érdekében a legfonto-
sabb, hogy rövid idő alatt elnyerjék az em-
berek bizalmát és széles körben elfogadottá 
tegyék termékeiket. A vásárlói bizalom hosz-
szú távon igen stabil lábakat tud biztosítani a 
vállalatoknak. Így van ezzel a Coca-Cola is, 
akik hatalmas sikereket értek el eladásösz-
tönző kampányaikkal, hiszen nincs olyan 
ember a földkerekségen, aki ne ismerné a 
Coca Colát. Ötletes marketingfogásaival és 
a támogatásai által hamar az emberek szívé-
be lopta be magát a márka. De vajon hogy 
sikerült a számos kritikát kapott italforgal-
mazót ilyen népszerűvé tenni? 

A történelem során a cég vezetői nyitott 
szemmel jártak, és mindig megragadták az 
előttük álló lehetőségeket. Az alapítás után 
az első nagy kihasználandó alkalom a szesz-
tilalom idején volt, mivel ebben az időben 
az emberek az ebédszüneteiket már nem a 
kocsmákban töltötték, hanem összeültek ba-
rátaikkal egy-egy beszélgetésre. Ekkor vált a 
kóla az amerikaiak nemzeti italává. A jó szlo-
genjükkel (Pause, and Refresh Yourself), va-
lamint az amerikai életformát utánzó rek-
lámjaikkal (főleg az 1920–1930-as években) 
az amerikai népet magukhoz csalogatták.

Sokan nem tudják, de ebben a korszak-

ban alakult meg a mikulásos promóció, amit 
az 1930-as években mutattak be. A marke-
tingesek választ kerestek arra, hogy tudnák 
a téli időszakban a pangó piacot fellendíte-
ni, az eladásaikat megnövelni. Rájöttek, hogy 
a szeretet ünnepének alapszereplőjével job-
ban rá tudták venni az embereket a kólafo-
gyasztásra. Sokan azt hiszik, a cég találta ki 
a Mikulás alakját, ám ők tévhitben éltek ed-
dig. A legenda az akkori szerkesztő, Snopes 
szerint nem igaz. A zsákot cipelő, pirospozs-
gás arcú Mikulás képe már pár évvel azelőtt 
kialakult, mielőtt  Haddon Sundblom (a Co-
ca-Cola által megbízott grafikus) megrajzol-
ta volna az első téli reklámját Az őáltala raj-
zolt képeken a Mikulás piros sapkával és kö-
pennyel virított. Ezen mi már nem látunk 
semmi furcsaságot, hiszen nekünk is min-
dig piros ruhás, nagy szakállas bácsi jut az 
eszünkbe, de a harmincas években még nem 
ez a kép élt az emberekben. Szent Miklóst 
előtte is láthattuk piros ruhában, de ugyan-
úgy láthattuk lilában, és még barnában is. 
A piros köpeny a Coca-Colának köszönhe-
tően került be a köztudatba, a globalizáció 
következtében az egész világon megtaláljuk 
a Mikulást, és a ruhájának a színe minden-
hol ugyanolyan, piros.

A háború hatalmas üzlet, ahol kis üzleti 
érzékkel hatalmasat fejlődhet egy-egy válla-

lat. Ezt a Coca Cola is észrevette. Igaz, a II. 
világháborúban még nem volt olyan népsze-
rű és világhírű márka, mint napjainkban, de 
ezt a háborút, ahol megannyi ember vesz-
tette életét, üzleti ugródeszkának használ-
ta a cég. Bújtatottan meglovagolták a hábo-
rú hullámát, ezzel előkészítve a globális ter-
jeszkedést. Az amerikaiak 1941-ben léptek 
be a háborúba. Robert Woodruff remek öt-
lettel állt elő, amikor üvegenként mindösz-
sze ötcentes áron kínálta a hűsítőt az ameri-
kai alkalmazottaknak, emellett ingyen üdí-
tőkkel látta el az otthonuktól távol harcoló 
katonákat. Tizenkilenc amerikai repülőgép 
plakátjairól csináltak plakátokat, ismertet-
ve az átlagemberekkel, milyen gépekkel is 
harcolnak családtagjaik, emellett nyilváno-
san elzárkóztak a náci Németország ideo-
lógiájától, az antiszemitizmustól. Ezekkel a 
tettekkel hamar kivívták maguknak a haza-
fias státuszt. 

Igaz, elzárkóztak a nácizmustól, mégis 
jelentősen terjeszkedett Németországban a 
Coca-Cola a háborús időszakban. A Coca-
Cola alkalmazottjai kiváltságos helyzetben 
voltak a világháború idején, ugyanis az ame-
rikai hadsereg megengedte a cég dolgozói-
nak, hogy „technikai hivatalnoki” minőség-
ben jelenjenek meg a frontvonalakon, noha 
harci eseményekben szinte alig vettek részt. 
Ám ezt a húzást nemcsak Amerikában, de a 
Harmadik Birodalomban is meglépték; a ve-
zérigazgatók és a vezető beosztásúak több-
sége a náci párt tagja volt, mégis ilyen cím-
kével voltak ellátva a seregben. Ezzel a csele-
kedettel a vállalat újabb és újabb telephelye-
ket hozott létre az országban. Ebben segítsé-
gükre volt a vállalat két alkalmazottja, Walter 
Oppenhof és Max Keith, akik a Wehrmacht 

Kettős érzet, avagy a Coca-Cola 
meghódította a világot
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és az SS élén keresztül-kasul bejárták a kon-
tinenst, és segítették a gyárak létrehozását a 
nácik által megszállt területeken. Ez a cse-
lekedetük bizonyítja, hogy milyen hatalmas 
felemelkedéseket jelenthet egy-egy háború a 
vállalatoknak. Az üzleti fogás nagy nyeresé-
get hozott a cég konyhájára, ugyanis a hat-
vanas évek végén a Coca-Cola profitjának 
ötven százaléka már külföldről származott.

Ha szoktunk sportrendezvényeket néz-
ni, olimpiákat, Európa- és világbajnoksá-
gokat, mi is tapasztalhattuk az elmúlt évti-
zedekben, hogy a Coca Cola ismertsége je-
lentősen megnőtt – Európában oly mérték-
ben, hogy a kontinens első számú sport-
szponzorává vált. Ennek az útvonalnak az 
alapköveit 1928-ban az amszterdami játéko-
kon rakták le, amikor a vállalat az amerikai 
bobversenyzők szánkójára rátetette logóját. 
A cég az amszterdami olimpia óta hivatalos 
támogatója a játékoknak, kivívva magának 
a leghosszabb ideje támogató vállalat címét. 
A túlzott mennyiségű szponzori hirdetése-
ket és egyéb technikákat is kihasználja a cég, 
hogy a márkanevet még ismertebbé tegyék.

Ki ne ismerne legalább egy futballcsa-
patot? Ha létezik a világon közös nyelv, ak-
kor az a futball nyelve, hiszen a labdarúgás 
a világon mindenütt emberek millióinak a 
szórakozása, függetlenül az életkortól vagy 
a nemzetiségtől. A Coca-Cola és a labdarú-
gás közt erős, hosszú hagyományokra visz-
szatekintő partneri kapcsolat áll. Ez a szoros 
kapcsolat 1930-ban a labdarúgás történeté-
nek első világbajnokságán kezdődött. A Co-
ca-Cola azóta hivatalos főszponzorként tá-
mogat minden nagyszabású rendezvényt, 
mint pl. az uEFA EuRO 2012, a FIFA vi-
lágbajnokság 2014.

A XXI. század elejétől a vállalatok életébe 
belépett a környezettudatos és társadalom-
felelős szemlélet. Ennek eleget téve manap-
ság már nem csak a nagyobb sportesemé-
nyeket támogatja a cég. A vállalat a hétköz-
napi embereket próbálja rávezetni az egész-
séges életmódra. A tudatosságból adódik a 
megelőzés, ennek egyik eszköze pedig a test-

mozgás. Ezt felismerve indította útjára a Co-
ca-Cola Testébresztő Programját, amelynek 
küldetése, hogy felhívja a figyelmet a rend-
szeres testmozgás és az aktív, sportban gaz-
dag életmód jelentőségére. A program nagy 
hangsúlyt fektet a kiegyensúlyozott táplálko-
zás, a kalóriafelvétel és -leadás egyensúlyá-
ra és a tudatos választás népszerűsítésére. A 
kiegyensúlyozott életvitel elengedhetetlen 
összetevője a megfelelő táplálkozás mellett 
az elegendő és változatos folyadékbevitel. A 
Testébresztő Program azt vallja, hogy önma-
gában nincs egészségtelen étel vagy ital, csak 
helytelenül összeállított étrend és mozgás-
szegény életmód. Ez a lépés mutatja, hogy a 
cég hírnevének növelése érdekében priori-
tást élveznek társadalomtudatos vállalati te-
vékenységek. Emiatt hangsúlyozza a Coca az 
egészséges életmódot. Ezzel a lépéssel a fe-
lelős vállalat érzését kelteti, ami még jobban 
szélesíti vásárlói körét.

Az egészséges életmód mellett a Co-
ca-Cola-rendszer társadalmi felelősségvál-
lalási tevékenységének másik kiemelt terü-
lete a környezetvédelem. Mint a világ egyik 
legnagyobb üdítőital-gyártó vállalata, köte-
lességének érezte, hogy jó példát mutasson 
az ország lakosságának, így a cég termelési 
és menedzsmentfolyamataiba beépítette a 
környezetvédelmet mint fontos szempontot. 
Összhangra törekszik üzleti céljainak elérése 
és környezete megóvása között. Nagy jelen-
tőséggel bír tevékenységükre a környezettu-
datos gondolkodás a gyakorlatban az alap-
anyag- és energiafelhasználástól a csomago-
lási hulladékok kezeléséig. A vállalat statisz-
tikai adataiból is látszik, hogy évről évre ke-
vesebb energiát és vizet használnak fel, va-
lamint csökkentik az üvegházhatású gázok 
kibocsátását. Emellett kiemelkedő a szelek-
tív hulladékgyűjtés projektje is.

A globális felmelegedés és a környezet-
szennyezés megakadályozása alapvető cél-

ja lett a Coca Colának. Erre jó bizonyíték a 
2012-ben elindult kampány, amelynek célja 
a jégsapkák megmentése, valamint a klíma-
változás veszélyeire való felhívás. Ezt első-
sorban a jegesmedve reklámbeli szerepelte-
tésével próbálták elérni, ám az ötletek tárhá-
za végtelen. Már régebben is terveztek limi-
tált kiadású üvegeket, amik nagy sikert arat-
tak. Ezt most is alkalmazták. Minden limi-
tált kiadású Coca-Cola vásárlásával a vásár-
ló 10 Ft-tal támogatta a WWF jótékonyko-
dását (megvédje a sarkvidék élővilágát, meg-
őrizze az érintetlen ökoszisztémát, valamint 
hogy felhívja a figyelmet a klímaváltozás ve-
szélyeiről). A Coca-Cola rájött, hogy az ügy-
höz kapcsolt marketinggel nőnek az eladá-
sok, a bevétel, cselekedetük pozitív benyo-
mást kelt az emberekben. 

Közel 130 éve, hogy a kis patikában meg-
alkotott szirup elindult világhódító útjára, és 
mára a Föld egyik legértékesebb márkájává 
nőtte ki magát. A világméretű hírnév eléré-
sében fontos szerepet játszott az ötletgaz-
dag marketingstratégiák alkalmazása. Kre-
atív gondolataik megvalósításával már a leg-
fiatalabb korosztály figyelmét is sikerül el-
nyerniük. Történelmük során a folyamato-
san megújuló új ötleteikkel sikerült megva-
lósítani egy generációkon átnyúló Coca Co-
la-életérzést.

A cég mai marketingstratégiája és az ál-
taluk forgalmazott üdítő kettős érzetet kel-
het az emberben, és megválaszolatlan kér-
dések merülhetnek  fel. Vajon miért indítot-
ták el ezeket a tevékenységeket? A kiakná-
zatlan lehetőségek miatt, mert tudták, hogy 
felkapottá válik az egészség megőrzése és a 
környezetvédelem? Lehet, hogy az ital sok 
káros hatását ellensúlyozni próbálják a jó-
tékonykodásaikkal, és ezzel próbálják eltu-
solni a sok negatív kritikát?  Vagy tényleg az 
emberek érdekeit nézik?

Molnár Vivien Kitty
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Debrecen város első, a Magyar Ko-
sárlabdázók Országos Szövetsége ál-
tal is elismert trófeáját hódították el 
idén januárban a DEAC férfi kosarasai, 
emellett a fantasztikus siker mellett 
még a bajnokságban is kiválóan sze-
repelnek.

Az idén Hódmezővásárhely adott ott-
hont a nagy hagyományokra visszatekintő 
Hepp Ferenc Emlékkupa négyes döntőjének, 
melybe a hazai másodosztály legjobbjai kva-
lifikálhatták magukat. S még itt, az elején ér-
demes megjegyezni, hogy míg együttesünket 
kizárólag amatőr játékosok alkotják, akik az 
egyetem vagy munka mellett játszanak, ad-
dig ellenfeleink egy része profi vagy fél-pro-
fistátuszú kosaras, így már a döntőbe jutás is 
óriási eredménynek számított.

Csapatunknak először a rendkívül jól 
összerakott Salgótarjáni KSE gárdájával kel-
lett összecsapnia a döntőbe kerülésért.  Saj-
nos a meccs nem indult túl jól a mieink szá-

Történelmi kosárlabdasiker
mára, hiszen az első két negyed után há-
romgólos előnnyel vonulhatott félidőre a 
nógrádi alakulat. A szünet azonban Nagy 
Botondéknak tett jót, s egy remek harmadik 
és negyedik játékrészt produkálva, az utolsó 
dudaszó pillanatában eleresztett Takács Dá-
niel találatnak köszönhetően megnyerték az 
elődöntő mérkőzést.
DEAC - Konecranes-Salgótarjáni KSE 
80-78 (16-25, 28-22, 12-16, 24-15)
DEAC: Nagy Botond 31/18, Nagy Bene-
dek 3/3, Pék Dávid -, Kovács Imre 6, Ta-
kács Dániel 5.
Csere: Fannar Helgason -, Kaluha Csaba 
5/3, Vas Viktor 16, Andrássy  Géza -, Er-
dei Ádám 14/6.

A heroikus küzdelemben kiharcolt dön-
tőre másnap délután került sor a hazai kör-
nyezetben játszó Vásárhelyi Kosársuli csapa-
ta ellen. A hazaiak ekkor még előttünk álltak 
az NB I/B-s pontvadászatban, így inkább ők 
számítottak a találkozó esélyeseinek. 

A mérkőzés ezúttal sem úgy indult, 
ahogy azt Kaluháék megálmodhatták előző 
éjszaka, ám az első etapot követően magára 
találtak játékosaink és elkezdték szórni a ko-
sarakat. Az elődöntőhöz hasonlóan, most is 
a Nagy fivérek, valamint Takács Dániel volt 
elemében, s a meccs végére mindannyian 12 
pontot szorgoskodtak össze, mellyel nagy-
ban hozzájárultak a végső sikerhez. Termé-
szetesen egy kupagyőzelem nem lehet há-

A Debreceni Egyetem hallgatói mély 
megrendüléssel értesültek az olim-
piai bajnok, a Nemzet Sportolója, az 
Aranycsapat utolsó élő játékosa ha-
láláról.

Intézményünk számára  Buzánszky 
Jenő – „Jenő bácsi” – nemcsak a focilegen-
dát, hanem az egyetem életében személye-
sen is részt vevő közvetlen, barátságos em-
bert jelentette. 2004-ben elvállalta a már azt 
megelőzően öt éve minden félévben meg-
rendezett egyetemi kispályás labdarúgókupa 
fővédnökségét, és hozzájárult ahhoz, hogy a 
labdarúgó-bajnokság az ő nevét viselje.

A Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi 
Kupa az elmúlt tíz évben nemcsak a Debre-
ceni Egyetem, hanem az egész ország egyik 
legnagyobb hallgatói tömegsport rendez-

vénysorozatává vált, amelyen félévente mint-
egy kétezer hallgató csaknem kétszáz csa-
patban méreti meg magát. Egészen 2013-ig, 
amíg egészségi állapota engedte, Buzánszky 
Jenő minden alkalommal személyesen vett 
részt a labdarúgó kupa négyes döntőjén és 
díjátadó ünnepségén, az adott félév győztes 
csapatának pedig személyesen adta át a ku-
pát, az oklevelet és akasztotta a sportolók 
nyakába az aranyérmet. Mindemellett fél-
évente előadást tartott az egyetem valameny-
nyi hallgatója számára felvehető „A labda-
rúgás elmélete és gyakorlata” című kurzu-
son, valamint egyetemünk számos egyéb 
rendezvényén, sporttémában megrendezett 
konferenciáján is részt vett. Hallgatóink szá-
mára meghatározó és felejthetetlen élményt 
jelentett a vele való találkozás, közvetlensé-
ge, nyíltsága mindenkit lenyűgözött. Ami-

Búcsú Buzánszky Jenőtől

rom ember érdeme, az egész csapat nagyot 
küzdött, s helyenként jó játékkal is rukkolt 
elő, s tette ezt ráadásul idegenben, így büsz-
kén mondhatjuk, hogy jó helyre került idén 
a vándorserleg. 
DEAC - Vásárhelyi Kosársuli SE 71-56 
(15-22, 22-11, 12-11, 22-12)
DEAC: Nagy Botond 12/12, Nagy Bene-
dek 12/3, Kaluha Csaba -, Kovács Imre 8, 
Takács Dániel 12.
Csere: Fannar Helgason -, Pék Dávid 6/6, 
Vas Viktor 9, Andrássy Géza 2, Erdei Ádám 
7/3, Szarka Dávid 3/3, Kiss Lajos -

Dr. Nagy Ágoston vezetőedző a döntőt 
követően is szerény maradt, s csak annyit 
nyilatkozott:  „Örülök, hogy a tegnapihoz 
képest feljavult a játékunk, és győztünk. Re-
mélem a bajnokságban is sikerül nyernünk 
a Vásárhely ellen, akik nem biztos, hogy 
még egyszer kifognak egy ilyen rossz napot.”

Mint később kiderült, kívánsága telje-
sült szakvezetőnknek, hiszen az NB I/B-s 
pontvadászatban is sikerült felülmúlnia a 
DEAC-os fiúknak a hódmezővásárhelyie-
ket, így már ők állnak a tabella élén tizen-
három fordulót követően, s töretlenül ha-
ladnak a következő nagy diadal, azaz a fel-
jutás felé.

Gratulálunk a srácoknak, akik ezzel a 
kupagyőzelemmel örökre beírták magukat 
a cívisvárosi kosárlabdázás történelmébe!

Kovács Miklós

kor figyelte a hallgatók mérkőzéseit, nem 
fukarkodott az elismeréssel, de nem rejtet-
te véka alá véleményét akkor sem, ha rossz 
megmozdulást látott.

Halálával véget ért egy korszak, nemcsak 
az Aranycsapat utolsó tagja, hanem az egye-
temi kupa névadója távozott. Emlékét kegye-
lettel megőrizzük.

Debrecen, 2015. január 11.
A Debreceni Egyetem hallgatói, a Debreceni 

Egyetem Hallgatói Önkormányzata



EgyEtEmi ÉlEt  312015. FEBRUÁR SPORt

Csak a DEAC!
Lassan kezdetét veszi a nagypályás 
futball idény, mely során három csa-
patunk is felveszi a küzdelmet a me-
gye legjobbjaival. Vegyük hát sorra, 
hogyan is szerepeltek labdarúgóink 
az ősszel, s mit várhatunk tőlük a tava-
szi folytatásban. 

Negyedik helyről várhatja a márciusi raj-
tot a megyei első osztályban szereplő együt-
tesünk, amely tizenöt összecsapása alatt ki-
lenc győzelmet, két döntetlent és négy ve-
reséget termelt. A megszerzett huszonki-
lenc pont akár a dobogóra is elegendő le-
hetne, ám a harmadik helyezett Hajdúszo-
boszló gólaránnyal előzi meg Sáfár László 
legényeit. Ha a rúgott (41), valamint a ka-
pott gólokat (22) nézzük, akkor is a harma-
dik legjobb mutató a miénk a megyei pre-
mier ligában, ami összességében azért jó-
nak mondható. Legeredményesebb játéko-
sunk Csörgő Krisztián hét góllal, majd őt 
követi Csák Zsolt, aki hat-, illetve Bencze 
Zoltán, aki öt találatot jegyzett idáig.  
Komoly játékos mozgás nem volt, s már nem 
is várható, hogy lesz az együttes háza táján, 
mindössze néhány, tavaly még az ifi csapat-
ban futballozó fiatalnak (Wimmer Jonatán, 
Róka Zoltán, Bódor Tamás) szavazhat majd 
bizalmat a tavasz folyamán a szakvezetés. 
Az őszi pályamunkák miatt, nem kevesebb, 
mint tizenegy találkozót vívott idegenben 
együttesünk, mely így tavasszal legtöbb 
meccsét itthon játssza majd. Ha a tabellán 
mögöttünk álló csapatokkal szemben sike-
rülne diadalmaskodni a folytatásban, s a do-
bogósokat (akikkel rendre hazai környezet-
ben csatázunk majd) szintén meg tudnánk 
lepni, akkor talán egy igazán fényes érem is 
összejöhet labdarúgóink számára.

Minden várakozást felülmúlt Katona 
László csapata, s az élről várhatja a tavaszi 
folytatást a megyei másodosztály északi cso-
portjában. Tizennégy mérkőzést játszva, 12 
győzelem, egy döntetlen és egy vereség sze-
repel az együttes félévi bizonyítványában, 
mely messze a legjobb mutató a csoportban. 
Harmincnégy megszerzett pontjának köszön-
hetően, Rácsaiék négy egységgel előzik meg a 
második helyezett Nyírmártonfalva, míg öt-
tel a harmadik pozíciós DSC alakulatát. Hat-
vanhét találatával toronymagasan a liga leg-
eredményesebb csapata a miénk, míg kapott 
gólok tekintetében is jól állunk, 21 elszenve-
dett gólunknál csak két gárda kapott keveseb-
bet. A házi góllövő lista állása: Lénárt Péter 15 
rúgott góllal vezet, míg őt követi  dr. Köstner 
Tamás 10 illetve Tar Gergő 8 találattal.   
A tél folyamán túl nagy változások nem vár-
hatóak a csapatösszetételt illetően, mindösz-
sze Varga Ádám Szilveszter érkezése tűnik 
biztosnak, ő Mikepércsről teszi át a szék-

helyét hozzánk.  
Ha sikerülne ott 
folytatnia a srá-
coknak, ahol az 
ősszel abbahagy-
ták, akkor kétség 
kívül nagyszerű ta-
vasz várhat focistáinkra.

Sikerekkel és néhány kudarccal tarkított 
őszt tudhat maga mögött a DEAC-MK lab-
darúgó csapata, mely idén is a megye II. déli 
csoportjában szerepel. Tizenöt játéknapot 
követően 11 győzelemmel, egy döntetlennel 
és három vereséggel a háta mögött a táblá-
zat 4. helyét foglalja el műszakis alakulatunk, 
mely 34 megszerzett pontjával üldözi az előt-
te álló 39-39 pontos Báránd-Püspökladány 
duót, valamint a negyven ponttal listavezető 
Kaba együttesét. Hatvankét találattal a má-
sodik legeredményesebb csapat a déli félte-
kén a Pöszmet Tibor által irányított társa-
ság, melynek kapott gólok számában is si-
került előre lépnie a kezdeti nehézségek-
hez képest, így harmincegy elszenvedett ta-
lálatával a bajnokság ötödik legjobb védel-
mét tudhatja magáénak a gárda. A csapat 
legjobb góllövői: Kovács Miklós 19, Var-
ga Viktor 12, illetve Takács István Tamás 
és Németh Norbert Adrián 9-9 találattal.  
Idáig itt történt a legnagyobb játékos mozgás 
a holt szezonban, hiszen Németországba iga-
zolt a csapat fiatal kapusa Szladek Szilárd, il-
letve nem tudta vállalni a tavaszi folytatást a 
csapatkapitány, Moskovits Gábor sem. Pót-
lásukra több játékost is szerződtetett a szak-
vezetés: a kapuba Molnár Csaba Dávidot, aki 
ezt megelőzően Csengerben védett, míg a vé-
delembe négy embert is hozott a menedzs-
ment. Régi-új játékosunk, Lengyel István 
Tiszakóródról tért vissza a csapathoz, Csi-
szár Imre Hajdúnánásról igazolt hozzánk, 
Szvára Imre a rivális Pocsajtól érkezett, va-
lamint Büdi Bence is DEAC-os mezt visel 
majd a tavasszal, ő a DVSC Akadémiájáról 
tette át a székhelyét az Egyetemi Sporttelepre. 
Ha az őszihez hasonlóan tudja majd hozni 
az úgynevezett ”kötelezőket”, emellett a (egy-
től-egyig hazai pályán játszott) a rangadókat 
is győzelemmel tudja abszolválni a társaság, 
akkor talán a hat pontos hátrány sem tűnik 
ledolgozhatatlannak a tavasszal a listaveze-
tő Kabával szemben.

K.M
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Története egyik legsikeresebb évére emlékezett a Debre-
ceni Búvárklub uszonyosúszó szakosztálya a hagyomá-
nyos évzáró/évnyitó ünnepségén. A száz fő részvételével 
lezajlott vacsorán a szakosztály vezetője, Kókai Dávid ér-
tékelte az igencsak eseménydús és eredményekben gaz-
dag óévet, majd a nagy presztízzsel bíró, házi „Év Sporto-
lója” címek is kiosztásra kerültek. 

Az évértékelőn megtudhattuk, hogy a 2014-es versenyszezon 
igencsak „aranyosra” sikerült: Felnőtt Európa-bajnokság: 4 arany-
érem, CMAS Világ Kupa: 4 aranyérem, Fiatal uszonyosúszók Vi-
lágtalálkozója: 10 aranyérem, Országos Bajnokságok összesen: 63 
aranyérem hazai rendezésű versenyeken összesen: 181 aranyérem

Az egyesület versenyzői csak a tavalyi évben 22 új országos csú-
csot állítottak fel, az országos minősítési táblázat szerint 16 arany-, 
11 ezüst-, és 11 bronzjelvényes minősítésű versenyzővel büszkél-
kedhetnek, valamint többször végeztek győzteseként a hazai ren-
dezésű csapatversenyek alkalmával. A hagyományos házi pontver-
seny a szokásosnál is szorosabb eredményt hozott, az „Év Sportoló-
ja” vándorkupát Senánszky Petra vihette haza, köszönhetően első-
sorban három Európa-bajnoki aranyérmének. A dobogó második 
fokán a világcsúccsal felnőtt Európa-bajnoki címet szerző Kosina 
Gergő végzett, a képzeletbeli dobogó harmadik fokára pedig Szűcs 
Rebeka fért fel, aki a remek junior világbajnoki szereplésén túl egy-
maga 18 országos bajnoki címet szerzett 2014-ben.

A Debreceni Búvárklub „Év Sportolói”: béka/cápa lány kategó-
ria: Linzenbold Zselyke,cápa fiú kategória: Lipők Larion, gyermek 

Rekordévre emlékeztek az uszonyosúszók

lány kategória: Linzenbold Zsófia, gyermek fiú kategória: Mészá-
ros Ákos, serdülő lány kategória: Szabó Anita, serdülő fiú kategó-
ria: Kosina Dávid, ifjúsági lány kategória: Szűcs Rebeka, junior lány 
kategória: Nagy Réka, felnőtt férfi kategória: Kosina Gergő, szeni-
or női kategória: Lipőkné Veress Adrienn, szenior férfi kategória: 
Senánszky Zsolt. „Év Sportolója 2014”: Senánszky Petra

Címvédésre készülnek március végén 
a medikusok, de a kocsmasportok ra-
jongóit is elkényezteti az egyetem eb-
ben a félévben. 

„Ha a hóviszonyok és az időjárás enge-
di, akkor Szlovákiába továbbra is tervezünk, 
akár márciusban is, egynapos hétvégi síelése-
ket, alkalmanként akár ötven fiatalt is el tu-
dunk vinni, a kezdők számára még oktatást 
és felszerelést is biztosítunk” – engedi még 
a téli sportok kedvelőit tervezgetni Nagyné 
Varga Kata, az egyetemi Sportközpont ve-
zetője. Ha mégis elolvadna a hó, teljes erő-
vel beköszöntene a tavasz, akkor sem kell 
megijedni, márciusban spinning, kézilab-
da, floorball és úszás sportokban indul a DE 
Kupa, ami a röplabda-, asztalitenisz-, labda-
rúgás-, tenisz-és futásversenyekkel folytató-
dik áprilisban és májusban. 

„Az előző félévben a kocsmasportok vo-
nalán indultunk el, az most, a tavaszi idő-
szakban is biztos, hogy minden sportág-
ban rendezünk bajnokságot, lehet majd ne-
vezni a csocsó-, darts-, biliárd-, póker- és 

Sportkihívások a tavaszi szemeszterben

bowlingversenyekre” – ezt már Pöszmet Ti-
bor, a Hallgatói Sportiroda vezetője osztotta 
meg lapunkkal. Ezek a rendezvények márci-
usban és áprilisban várják a hallgatókat kül-
ső helyszíneken.

A március a Medikus Kupával zárul majd, 
ami kiemelt eseménye lesz ennek a félévnek, 
ugyanis a hazai orvosképző egyetemek ha-
gyományos versenyét ezúttal a Debreceni 
Egyetemen rendezik. „A Medikus Kupa az 
egyetlen olyan sportverseny, amit az elmúlt 
négy évtized alatt kihagyás nélkül megren-

deztek, március utolsó hétvégéjén a 43. or-
szágos kupát Debrecenben házigazdaként és 
címvédőként tartjuk egyetemünkön. A csa-
patok folyamatosan, már szeptember óta ké-
szülnek erre a komoly presztízzsel bíró ku-
pára, különösen azért, mivel tavaly elhoztuk 
Pestről a vándorserleget, és mindenki ab-
ban bízik, hogy idén itthon is tartjuk majd 
azt” – hívja fel a figyelmet a félév egyik leg-
izgalmasabb sporteseményére Nagyné Varga 
Kata. A Medikus Kupán férfi és női kézilab-
da-, kosárlabda-, röplabda-, férfi kispályás 
labdarúgás- és vízilabdasportokban mérkőz-
nek meg a hazai orvosegyetemek hallgatói. 

A félév végén, hivatalos információ, hogy 
Debrecenben rendezik a Magyar Egyetemi-
Főiskolai Országos Bajnokság vívásdöntőjét, 
sőt áprilisban az Interregionális Kupán négy 
sportágban szurkolhatunk az ország egyete-
meinek összecsapásakor a debreceninek. A 
félévhez pedig még egy utolsó útravaló min-
denkinek, aki lógja a tesiórákat: két órát le-
het pótolni az egyetemi (sport)nagyrendez-
vényeken való részvétellel.

Szabó Laci 
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Az újjászervezett DEAC futsalcsapatának idei szereplésé-
ről, illetve jövőbeni terveiről beszélgettünk a csapat szak-
vezetőjével, Milbik Kálmánnal, aki fiatal kora ellenére már 
most szép sikereket tudhat maga mögött az egyre na-
gyobb népszerűségnek örvendő sportágban.

EÉ: – A Debreceni Egyetemen végeztél mint műszaki menedzser és 
közgazdász, mégis meglehetősen fiatalon edzősködésre adtad a fe-
jed. Mi motivált téged abban, hogy edző legyél, ráadásul nem nagy-
pályás, hanem futsaledző? 

– Öt éven át futsaloztam a DEAC színeiben, mindig is inkább 
„kispályás” játékosnak tartottam magam, a DEAC-nál is csak a tár-
saság miatt kezdtem el nagypályázni. Ma már sajnos egyikre sincs 
annyi időm, hogy úgy csináljam, ahogy azt én szeretném. Kaptam 
egy lehetőséget, hogy legyek pályaedző a DEAC felnőtt férfi NB 
I-es futsalcsapatánál, amivel éltem is, ezután az események gyor-
san követték egymást, így vagyok most itt. 
EÉ: – Azóta történt egy s más a klub háza táján, hisz idén csak a má-
sodosztályban szerepel az együttes, ráadásul mind játékosállomány-
ban, mind a szakmai vezetésben történtek változások. Mik voltak a 
főbb szempontok a csapat újjászervezésekor?

– Nagyon egyszerű volt a történet. Aki maradt, annak meg-
ígértem, hogy elérek mindent, amit lehet a számukra, kiállok ér-
tük minden helyzetben, de kértem tőlük, hogy ők is tegyenek meg 
mindent a pályán és azon kívül is, hogy csapatként működjünk. 
Ebből kiindulva csapatemberek maradtak, és olyanok is jöttek, 
akikkel hosszú távon tudunk számolni. Igen fontos szempont volt 
még, hogy a keret számottevő része egyetemista, vagy legalább volt 
egyetemista legyen. 
EÉ: – Jól is kezdte a csapat a bajnokságot, s jelenleg is a rendkívül 
szoros élbolyban vagytok. Hogyan látod az esélyeket a végső helye-
zést illetően?

– Mondjam az örök választ? Nüanszok fognak dönteni. Cik-
lusra lebontva: sérülések, formahanyatlás, ellenfelek egymás közti 
eredményei. Egy mérkőzésre lebontva: pillanatnyi döntések, álla-
pot, forma, a mérkőzés fordulópontjaiból hogyan tudunk kijönni.
EÉ: – Egy ilyen szoros mezőnyben mégis mi jelentheti a különbsé-
get a végelszámoláskor?  A keret minősége, a formaidőzítés, netán 
a szerencse?

– A szerencse és a játékvezető nálam nem játszik. Az elvégzett 
munkában és annak minőségében hiszek. A játékos egy adott men-
tális és fizikális állapotban érkezik a mérkőzésre. Van a fejében és a 
lábában X mérkőzés, Y szituáció és az ott hozott rossz vagy jó dönté-
sek.  Ezek alapján egy adott helyzetben megszületik egy elhatározás, 

ebből van milliónyi egy mérkőzés 
alatt, amiből eldől, hogy mi lesz a 
végeredmény. Ezeket tudod vagy 
próbálod mint edző menedzselni, 
kihozni a maximumot a játéko-
sokból és az adott szituációkból.
EÉ: – A bajnokság mellett a Magyar Kupában kis híján történelmi si-
kert ért el a csapat, hiszen két gólon múlt a legjobb négy közé jutás. 
Mivel tudott többet az ellenfél? A lelátóról nézve nem sok különbség 
volt az első osztályú Rubeola FC Csömör és a DEAC közt. 

– Nem volt sok a különbség, de pont ennyi. Ők lehet, hogy ré-
gebben játszanak együtt, többet tudnak találkozni, hétről hétre ne-
hezebb ellenfelek ellen játszanak, emiatt látványosabban kijönnek 
a hibák, és jobban tudnak belőle építkezni. 
EÉ: – Hol tart ma a futsal Magyarországon? Ebben a sportágban még 
oda tudunk érni a nemzetközi tornák csoportkörébe, ellentétben a 
nagypályás focival, ám ha végiggondoljuk, hogy kik is játszanak a 
honi futsalcsapatokban, akkor látjuk, hogy zömében alacsonyabb 
osztályban szereplő, nagypályás játékosok választják ezt a szakágat, 
amolyan „kiegészítésként”. 

– Hatalmas fejődésen ment át a futsal az elmúlt néhány évben. 
Jelenleg kiegészítő sportág, de azon külföldi országokban, ahol szin-
tén az, ott már integrálják az utánpótlásképzésbe, ezért ahogy telnek 
az évek egyre nehezebb lesz „megmutatni” magunkat külföldön. Ha 
vesszük azt a két csapatot, ahol nincsenek nagypályások, például a 
Győrt, nagyrészt külföldiekből és egy-két magyar válogatottból áll. 
A Mezei-Vill pedig abban erős, hogy jó a csapatszellem, régen ját-
szanak együtt, a válogatott egyik sora a kezdőjük. Természetesen 
nem szabad elmenni Turzó József kollégám és barátom szakértel-
me és hozzáállása mellett sem. De ahhoz, hogy még jobban fejlőd-
jenek, minden héten hozzájuk hasonló vagy jobb csapatokkal kel-
lene játszaniuk. Erre jelenleg nincs lehetőségük.
EÉ: – Tavaly decemberben megválasztottak az NB II-es keleti váloga-
tott szövetségi kapitányának. Ez komoly elismerés, de ebből adódik is 
a kérdés, hogy hol a határ? Mik a távlati céljaid edzőként?

– Hogy mi a határ? A csillagos ég?! Mik a céljaim hosszútávon? 
Csak edzősködésből élni, válogatott, BL?! Ha az álmaimról kezde-
nék mesélni, sokan nagyképűsködésnek vennék, meg beleesne a bi-
libe a kezem… Egy biztos! Rengeteget kell még tanulnom, fejlőd-
nöm. Viszont az a szerencsém, hogy van „mellettem” egy ember, 
akihez bármikor fordulhatok tanácsért, sőt nem is kell, mert ma-
gától is mindig segít. Ő Kozma Mihály, akinek köszönhetem szin-
te minden szakmai tudásomat. 

K.M

„Az elvégzett munkában 
és annak minőségében hiszek”
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KÖZÖSSÉGET KERESEL?

Szeretettel hívunk és várunk 
EGYETEMI IFIre 

az Evangélikus Gyülekezetbe 
minden SZERDÁN 18:00-kor!

Indul a FILMKEDD február 24-től, 
kéthetente keddenként, 18: 00-tól!

Az alkalmak helyszíne: 
Miklós utca 3. (az Apollo Mozi mögött)

Ha kérdéseid vannak, 
vagy négyszemközt beszélgetnél, 

keress bátran!

Molnár Lilla evangélikus egyetemi lelkész
lilla.mlnr@gmail.com

+36-20/824-6202

Debreceni Evangélikus Gyülekezet
degy.hu               egyetemi.degy.hu

Tények 
olajvásznon

Istengram…
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